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ZPRAVODAJ

V letošním roce slavíme jubileum významné pro město Ko-
jetín, a to 790 let od první zmínky. Stalo se tak v roce 1233, 
kdy markrabě Přemysl obnovil ustanovení ztracené listiny 
svého otce, krále Přemysla Otakara I., kterou král Přemysl 
daruje ves Jaroměřice a újezd Kojetín se všemi k němu 
náležícími vesnicemi pražskému kostelu a biskupství.
Samozřejmě, že historie Kojetína sahá hluboko před rok 
1233, o čemž svědčí bohaté archeologické nálezy v jeho 
intravilánu i extravilánu. Proto jsme se při této příležitosti 
rozhodli uspořádat výstavu s názvem Kojetín v proměnách 
času. Ta byla slavnostně otevřena v pátek 11. srpna 2023 
při příležitosti Kojetínských hodů. Na výstavě se můžete 
seznámit s dávnou i nedávnou historií tohoto nevšedního 
města a obdivovat artefakty, kterými se honosí naše mu-
zeum.

KULATÉ VÝROČÍ PRVNÍ ZMÍNKY O KOJETÍNĚ

Expozice je rozdělena do osmi částí, které návštěvníky 
provázejí od nejstarších dějin Kojetína až po současnost. 
Návštěvník se může dozvědět o kulturách, které na tomto 
území působily, kdy se stal Kojetín městem, jak si panstvo 
poradilo s loupeživým rytířem Havlem Drastilem, k čemu 
byla použita hlava z náhrobku Jana Pivce z Klimštejna 
a Hradčan, kterak nebyl ani Kojetín ušetřen útrapami 
30. války, jak bylo naše město poctěno návštěvou císařov-
ny Marie Terezie, kdo to byl spolek Rámusáci, jak neblaze 
proslul Okresní dům po druhé světové válce nebo co zbylo 
v Kojetíně po návštěvě prezidenta Miloše Zemana.
K expozici Kojetín v proměnách času vydalo kulturní stře-
disko také stejnojmennou brožuru, ve které jsou obsaže-
ny veškeré doprovodné texty této výstavy. Ta je k dostání 
v kanceláři Vzdělávacího a informačního centra. Zajíma-
vou výstavu nezapomeňte určitě navštívit, třeba se dozvíte 
něco nového z historie našeho města, nebo objevíte někte-
rého ze svých předků na dobových fotografiích. Výstava 
bude otevřena do 28. září 2023.                                 -miza-
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Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA KOJETÍNA
Rada města Kojetína se na své 17. schůzi konané dne 12. července 2023

zabývala mimo jiné těmito záležitostmi a přijala následující usnesení:
- schválila pronájem nebytových pro-
stor č. 121, 122, 123, 124, 125, 126, 
127, 128, 129, 130, 145, 146, 147(nyní 
včetně 148 a 149), o celkové ploše 
cca 97,56 m2,  v I. nadzemním podlaží 
budovy č. p. 1373 na ulici 6. května, 
která je součástí pozemku parc. č. st. 
1636/1, zastavěná plocha a nádvoří, 
v k. ú. Kojetín, jako prostor sloužící 
k podnikání, Zdravotnické záchranné 
službě Olomouckého kraje, příspěv-
kové organizaci, za podmínek nájmu 
na dobu neurčitou, výši nájemného 
700,34 Kč/m2/rok včetně DPH + zá-
lohy na služby spojené s nájmem, za 
účelem nájmu – provozování zdra-
votnické záchranné služby a ke všem 
činnostem, které tuto hlavní činnost 
podporují nebo s ní souvisejí,
- vzala na vědomí informaci o rozpoč-
tovém opatření č. 13/2023, které bylo 
provedeno na základě pověření dle 
usnesení zastupitelstva č. Z 36/12-22. 
Rozpočtovým opatřením č. 13/2023 
bylo provedeno přijetí a poskytnutí 

průtokových transferů z MŠMT a Olo-
mouckého kraje pro Základní školu 
Svatopluka Čecha a Městské kulturní 
středisko, kterým se:
zvyšují příjmy o částku  965,00 tis. Kč
zvyšují výdaje o částku  965,00 tis. Kč,
- schválila rozpočtové opatření 
č. 14/2023, kterým se: 
zvyšují příjmy o               544,49 tis. Kč
zvyšují výdaje o               525,24 tis. Kč
snižuje financování o       19,25 tis. Kč,
- schválila uzavření dodatku č. 2 ke 
smlouvě o dílo č. 2023-102 ze dne 
19. 5. 2023 a dodatku č. 1 ze dne 
22. 6. 2023 k investiční akci „základna 
Zdravotnické záchranné služby Olo-
mouckého kraje v Kojetíně“ (dále jen 
„základna ZZSOL“), jehož předmětem 
je změna rozsahu prací na předmět-
né stavbě.  Dodatek č. 2 je uzavírán 
mezi objednatelem Městem Kojetín 
a zhotovitelem TECHNIS Kojetín, spol. 
s r. o., za nabídkovou cenu 719.220,72 
Kč bez DPH,
- schválila uzavření příkazní smlouvy 

k investiční akci „Zateplení a staveb-
ní úpravy MŠ Hanusíkova v Kojetíně 
– energetické úspory“, jejímž předmě-
tem je zajištění realizačního dotační-
ho managementu projektu a monito-
rovacích zpráv po dobu udržitelnosti 
projektu. Smlouva je uzavírána mezi 
příkazcem Městem Kojetínem a pří-
kazníkem, společností Plus projekt, 
s. r. o., s nabídkovou cenou 70.000 Kč 
bez DPH, 
- schválila zplnomocnění společnosti 
BAUMAS projekt, spol. s r. o., pověře-
né k zastupování ve všech správních 
úkonech, včetně přebírání písemností 
ve věci vypracování projektové doku-
mentace „bezbariérový vstup na poli-
kliniku v Kojetíně“,
- schválila uzavření dodatku č. 1 ke 
smlouvě o dílo č. 14/2023 na akci "Re-
konstrukce chodníků na ulici Přerov-
ská a Komenského náměstí – Rozvoj 
městské mobility", mezi objednatelem 
Městem Kojetín a zhotovitelem TECH-
NIS Kojetín spol. s r. o.

Rada města Kojetína se na své 18. schůzi konané dne 2. srpna 2023
zabývala mimo jiné těmito záležitostmi a přijala následující usnesení:

- schválila uzavření kupní smlouvy na 
dodávku dopravního automobilu pro 
JSDH Kojetín mezi kupujícím Městem 
Kojetín a prodávajícím HAGEMANN, 
a. s., za nabídkovou cenu 1,449.580 
Kč včetně DPH,
- schválila výpověď smlouvy o reali-
zaci webových stránek, zajištění jejich 
provozu a poskytnutí souvisejících 
služeb se stávajícím poskytovatelem 

služeb ANTEE s. r. o.,
- schválila uzavření smlouvy o dílo 
k investiční akci „Oprava zubní or-
dinace a operačního sálu chirurgie 
v objektu polikliniky“ mezi objednate-
lem Městem Kojetín a zhotovitelem 
TECHNIS Kojetín spol. s r. o., za na-
bídkovou cenu 841.775,58 Kč bez 
DPH,
- schválila uzavření dodatku č. 1 ke 

smlouvě o dílo k vypracování projek-
tové dokumentace „Rekonstrukce 
VZT a související stavební úpravy 
v objektu školní jídelny v Kojetíně“, 
mezi objednatelem Městem Kojetín 
a zhotovitelem BAUMAS projekt spol. 
s r. o. Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo 
řeší posunutí termínu dokončení díla, 
kdy se celková cena předmětu díla ne-
mění.

Rada města Kojetína se na své 19. schůzi konané dne 23. srpna 2023
zabývala mimo jiné těmito záležitostmi a přijala následující usnesení:

- vzala na vědomí zprávu o hospoda-
ření Města Kojetína za 1–7/2023,
- vzala na vědomí informaci o hospo-
daření zřízených příspěvkových orga-
nizací za období 1. pololetí 2023,
- schválila uzavření dodatku č. 4 ke 
smlouvě o nájmu prostor a zařízení 
tepelného hospodářství ze dne 17. 
10. 2017, ve znění pozdějších dodat-
ků, mezi Městem Kojetín, jako prona-
jímatelem, a společností TECHNIS 
Kojetín, spol. s r. o., jako nájemcem, 
kterým dojde z důvodu rekonstruk-
cí kotelen ,,KT 2 kotelna SEVER II,, 
a ,,KT 3 kotelna NPK NOVÁ ulice“ 
k navýšení nájemného na 3.000.000 
Kč/rok s účinností od 1. 1. 2023,

- schválila rozpočtové opatření 
č. 15/2023, kterým se: 
zvyšují příjmy o              211,19 tis. Kč
zvyšují výdaje o              211,19 tis. Kč,
- souhlasila s přijetím účelově určené-
ho finančního daru – v hodnotě 62.282 
Kč od společnosti WOMEN FOR WO-
MEN, o. p. s., Základní školou Sva-
topluka Čecha Kojetín, příspěvkovou 
organizací, na úhradu stravného pro 
žáky, 
- souhlasila s kácením dřevin v k. ú. 
Kovalovice u Kojetína na pozemcích 
ve vlastnictví Města Kojetín, v obdo-
bí vegetačního klidu: p. č. 151 – dva 
stříbrné smrky, obvod kmene 74,76 
cm, p. č. 254/3 – dvě tuhuje s obvo-

dem kmene 74,75 cm, stříbrný smrk 
s obvodem kmene 78 cm, p. č. 253/9 
– dva stříbrné smrky s obvodem 76,77 
cm,
- souhlasila s kácením dřevin a pro-
řezem keřů v k. ú. Kojetín (667897) na 
pozemcích ve vlastnictví Města Ko-
jetín: p. č. 1851/1 – jedna thuje, obvod 
kmene 68 cm, jedna borovice, obvod 
kmene 56 cm, p. č. 1851/2 – jedna thu-
je, obvod kmene 72 cm, dvě borovice 
obvod kmene 65 cm, a dále na obou 
pozemcích prořez keřů 3x bezu černé-
ho, 8x tisu a 7x thuje. 
- schválila uzavření smlouvy o rea-
lizaci překládky sítě elektronických 
komunikací č.VPI/MS/2023/00168 
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v rámci stavby “Rekonstrukce ulice 
Blanská, Kojetín“, mezi objednatelem 
Městem Kojetín a zhotovitelem spo-
lečností CETIN a. s., zastoupenou na 
základě pověření Ing. Janem Surým, 
manažerem Výstavba a údržba fixní 
sítě Morava sever. Cena – náklady 
spojené s překládkou, činí 156.871 Kč. 
- schválila zplnomocnění společnosti 
NELL PROJEKT s. r. o., k provádění 
všech nezbytných úkonů v rámci pří-
pravy realizace investičních akcí „Par-

koviště na ulici Polní, Kojetín“, „Chod-
ník na ulici Olomoucká“, „Chodník na 
ulici Vyškovská“ a „Chodník na ulici 
Palackého“, a to zejména ke komuni-
kaci s příslušnými úřady a orgány ve-
řejné správy,
- schválila uzavření smlouvy na „Po-
skytování servisních služeb – Městský 
kamerový a dohlížecí systém v Ko-
jetíně“ mezi objednavatelem Městem 
Kojetín a dodavatelem společností 
Bezpečnostní systémy s. r. o., za před-

pokládanou nabídkovou cenu za rok 
243.400 bez DPH / 294.514 Kč s DPH,
- schválila změnu termínu dokončení 
realizace akce „Parkoviště u Základní 
školy, ulice Sladovní“, z důvodu re-
konstrukce bytového domu č. p. 1192. 
Nově navrhovaný termín dokončení 
realizace je 15. 12. 2023,
- vzala na vědomí omezení provozu 
Mateřské školy Kojetín, příspěvkové 
organizace, v termínu od 4. 9. 2023 do 
8. 9. 2023.

KOJETÍN POD LUPOU
Investice města se realizovaly i přes prázd-
niny
Během léta probíhaly investice, které je třeba dokončit 
s ohledem na termíny jako začátek školního roku nebo top-
né sezóny. 
Zateplení a stavební úpravy objektu MŠ Hanusíkova 
v Kojetíně – energetické budovy
Tento projekt je spolufinancován EU z fondu Next Gene-
ratio EU prostřednictvím MŽP ČR resp. Státního fondu ži-
votního prostředí. Projekt řeší energetické úspory v budově 
příspěvkové organizace Města Kojetín a jeho předmětem 
je zateplení objektu, výměna otvorových výplní, instalace 
VZT jednotky s rekuperací a vyregulování otopné soustavy. 
Město Kojetín financuje mimo dotaci opravu venkovních te-
ras, úpravu zeleně v okolí budovy. 
Termín realizace: červen 2023 – listopad 2023 (vnitřní prá-
ce budou v době prázdnin).
Stavbu provádí Středomoravské stavby s. r. o. Přerov.

Otevření školky v roce 1978

Školka v roce 1983
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Rekonstrukce kotelny KT 2 SEVER II na Družstevní ulici
Po rekonstrukci kotelny Jih KT 3 na Nové ulici, která pro-
běhla v minulém roce a stála 13,365.194 Kč bez DPH se 
realizuje oprava kotelny K2 na sídlišti Sever s předpoklá-
danými náklady 13,992.366 Kč bez DPH. Rekonstrukce 
mají za cíl výměnu zastaralých technologií, aby byly spl-
něny normy koncentrace spalin a stavební úpravy budovy 
odstranění závad.
Zhotovitel: TECHNIS spol. s r. o.
Práce budou dokončeny do 15. 9. 2023 před zahájením 
topné sezóny zpravidla na konci září. 

Rekonstrukce chodníku v Přerovské ulici
Práce zdárně pokračují a už jsou dokončené v první polo-
vině mezi Zahradní ulici a koncem Přerovské ulice včetně 
kratší části ulice Podvalí. Zahrnují nejen přípravu a vlastní 
pokládku dlažby, ale i vyřešení sítí včetně jednoho operáto-
ra, vjezdy a instalaci veřejného osvětlení. Značná část ná-
kladů 3 mil. Kč je kryta z dotace IROP (Investiční regionální 
operační program). Realizuje: TECHNIS spol. s r. o.
Také začne rekonstrukce chodníků na Komenského ná-
městí. Připravena je rekonstrukce chodníků v Olomoucké 
ulici.
V „zásobníku“ investičních akcí jsou další chodníky, parko-
viště, přechody pro chodce, veřejné osvětlení, na které se 
vyřizují veškerá povolení a finanční prostředky. 

Výstavba nové prodejny potravin se blíží

Legendární restaurace Morava je uzavřena již několik roků. 
Neméně legendární sámoška na Jihu je také opuštěná. Ná-
jemce Enapo v prodejně potravin skončil kolem 10. červen-
ce 2023, protože její provozovatel Rosa market je v úpad-

ku s dluhem 430 mil. Kč a ponechal si v Kojetíně prodejnu 
na sídlišti Sever. Poslední nájemce, který skončil v sobotu 
15. července 2023 byl Masný průmysl Krásno. Obě prodej-
ny byly hojně navštěvované a mezi zákazníky oblíbené ne-
jen ze sídliště Jih. Nyní se dá nakupovat v nedaleké Hrušce 
a vietnamské večerce.

Komplex v Dudíkově ulici: potraviny, masné výrobky
a restaurace Morava

Prodejna masných výrobků v Dudíkově ulici
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Jednání zastupitelstva 21. února 2023 rozhodlo o prodeji 
pozemků potřebných pro výstavbu nové prodejny včetně 
dalších ujednání (komunikace, parkoviště, veřejné osvětle-
ní, úprava zeleně atd.).
Na četné dotazy, kdy bude v Kojetíně Penny market, je 
možnou odpovědí aktuální stav. Na úřední desce města 
Kojetína je vydání stavebního povolení ke stavbě prodejny 
potravin (Penny market). Obě stávající budovy (bývalá re-
staurace Morava a samoobsluha) budou demolovány. Na 
jejich místě bude stát nová prodejna s parkovištěm a dalším 
příslušenstvím. V prodejně je plánována i prodejna masa 
a uzenin, nájemce není znám. Momentálně se stále čeká 
na provedení přeložek sítí.

Černé skládky – to hlava nebere
Město Kojetín patří k těm obcím, kde jsou vytvořeny pod-
mínky k třídění a ukládání odpadů tam, kam patří. Kromě 
čtyřiceti míst, kde jsou k dispozici nádoby na tříděný odpad, 
máme sběrný dvůr, kde se dá ukládat všechno, co nepatří 
do nádob na komunální odpad. Zejména v sobotu je zde 
rušno a lidé sem vozí odpady z domácností.
Najdou se jedinci, kteří si dají práci s tím, že naloží skříň, 
sedačku a další nehodící se věci a vyjedou se svým nákla-
dem ze svého domečku. Ale v jejich hlavě je to nastaveno 

jinak než naprosté většině rozumně myslících lidí. Nejedou 
s tím na sběrný dvůr, ale dají si znovu práci s tím, kam a jak 
se svého nákladu zbavit. Když se rozhodnou pro příkopu, 
místo vedle cesty zkrátka přírodu, musí mít pocit jako zlo-
děj, že je někdo takzvaně načapá a budou mít nepříjem-
nosti. A přesto je to neodradí a hřeje je pocit, že je nikdo 
nechytl. Nevadí jim, že ostatním přidávají práci, a že to ve 
finále zaplatí občané = město ze svého rozpočtu na úkor 
potřebných investic. Na takové úklidy (likvidaci) černých 
skládek pro letošní rok je vyčleněno 60 tisíc Kč.
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Likvidace skládek se řídí zákonem o odpadech 541/2020 
Sb. konkrétně § 14 Nakládání s nezákonně soustředěným 
odpadem. Pokud zjistíte černou skládku, je třeba to oznámit 
Městské policii Kojetín na telefon 776 737 287, která zajistí 
zdokumentování a další šetření.

Popůvky se dočkaly nového povrchu
krajské komunikace 
Accolade zajistila opravu komunikací poškozených výstav-
bou průmyslového parku Kojetín. Společnost Accolade, 
která je vlastníkem průmyslového parku Kojetín, dodržela 
své slovo a na vlastní náklady nechala opravit komunika-
ce kolem Kojetína. Ty byly identifikované jako poškozené 
po dokončení výstavby průmyslového parku. Opravit se 
podařilo i poškození, která přímo nesouvisela se stavbou, 
ale pomohla celkově zlepšit stav komunikací. V současné 
době byla kompletně opravena komunikace v Popůvkách, 
dále komunikace mezi Popůvkami a Kojetínem a komuni-
kace od příjezdu z dálnice D1 do Kojetína. V rámci projektu 
průmyslového parku Kojetín společnost Accolade uzavře-
la se Správou silnic Olomouckého kraje dohodu o užívání 
krajských silnic, na jejímž základě proběhla pasportizace 
komunikací před realizací stavby a pasportizace po jejím 
dokončení. 

Poškozené komunikace uvnitř Kojetína (křižovatka ulice 
Svatopluka Čecha/ulice Kroměřížská a ulice Křenovská) 
byly dokončeny včetně finálního vodorovného značení.

Text: převzato Accolade, fota: Mates Kojetín
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Výjezdová základna Kojetín
Zdravotní záchranné služby zahájila činnost
V posledních dnech července probíhaly závěrečné přípra-
vy týkající se vybavení místností na poliklinice v Kojetíně. 
Od 1. srpna 2023 podle plánu začal ostrý provoz Zdravotní 
záchranné služby se vším potřebným, co náročný provoz 
vyžaduje. Završilo se tak několikaměsíční úsilí vyžadující 
koordinaci řady činnosti vše financované z rozpočtu města. 
Vlastní provoz bude svými prostředky zajišťovat zřizovatel 
Olomoucký kraj. 
Již od prvního dne bylo vidět na vyhrazeném místě vozidlo 
záchranky. Tedy pokud není na výjezdu. První necelý měsíc 

je počet výjezdů mírně přes tři výjezdy na den. Jednu neděli 
už muselo vypomáhat i další vozidlo. Výjezdová základna 
je organizačně řízena z pracoviště v Nemocnici v Přero-
vě. Akční rádius výjezdu je velký a není to jen Kojetínsko. 
Zasahovali např. i v Tištíně. Důvod k výjezdu je různý od 
úrazů až po kolapsy v době tropických teplot. Pacienty od-
váží zejména do kroměřížské nemocnice. Občané mají tak 
jistotu včasného zásahu záchranky. 
Oficiální zahájení činnosti za přítomnosti hejtma-
na Olomouckého kraje Josefa Suchánka a starosty 
Kojetína Leoše Ptáčka bude v pondělí 4. září 2023 
v osm hodin. 
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Vichřice vyvracela stromy i s kořeny 

V sobotu 26. srpna 2023 po 23. hodině se po vlně veder 
prohnala Kojetínem silná vichřice. Pokud 21. června 2023 
to byla silná bouřka, která neměla vážné následky, tak ten-
tokrát to byla daleko ničivější síla. Snad kromě severní části 
města byly v každé ulici patrné následky. Nejhorší situace 
byla na jižním sídlišti, kdy vichřice vyvrátila mohutné stro-
my i s kořeny mezi třemi paneláky na Tyršové ulici. Dalším 
vážně postiženým místem byla Přerovská ulice, kde bylo 
elektrické vedení spadlé na zemi a bylo vypnuté. Přerušená 
dodávka elektřiny do soboty byla i na Závodí a dalších čás-
tech jako Lešetín. Na sokolce byly přerušené Pivní slavnos-
ti i z důvodu zničených stánků. Skoro na každé ulici v jižní 
části města a také kolem rybníka Na Hrázi byly vyvrácené 
stromy a popadané větve. Naštěstí se nikomu nic nestalo 
a na facebooku se objevily fota z různých míst Kojetína. 
Hned na likvidaci následků zejména na odstranění překá-
žek z komunikací začali pracovat krajští a místní hasiči. Měli 

práci do sobotního odpoledne. V pondělí s úklidem bude 
pokračovat Technis. Bohužel počasí spojené s oteplováním 
bude přinášet takové případy častěji, kdy příroda nám dává 
jasně najevo, že ani větru a dešti neporučíme.

Jaroslav Bělka

Tyršova ulice Přerovská ulice

Tyršova ulice Tyršova ulice

Tyršova ulice

Přerovská ulice

ulice Svatopluka Čecha
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PAMĚTNÍ KNIHA OBCE KOVALOVICE U KOJETÍNA (NA POKRAČOVÁNÍ)

Rok 1973
Po odstoupení Jindřicha Hájka 
z funkce kronikáře naší obce byl 
jsem pověřen MNV Kovalovice ve-
dením této kroniky. Tak jako všichni 
kronikáři jsem také rodák ze zdejší 
obce, narozen 1. ledna 1943.

Jaroslav Chytil, č. p. 30

Výstavba
V tomto roce se pokračovalo i nadále 
s vnitřními úpravami kulturního domu. 
Jednalo se o stolařské práce, které 
prováděl Zdeněk Vojáček. Tyto práce 
provedl velmi dobře jak po stránce 
řemeslné, tak i vzhledové. Dále bylo 
provedeno, i když ne úplně, jevištní 
vybavení včetně osvětlovací eletro-
instalace. Tuto práci provedl podnik 
Divadelní služba Martin. V obci bylo 
rozšířeno a zrekonstruováno veřejné 
osvětlení. Místo starého žárovkového 
systému je použito moderního výboj-
kového osvětlení. Náklad činil 11.000 
Kčs. Byt ředitele ZDŠ Kovalovice Ev-
žena Olšanského spolu se školou byl 
vybaven ústředním topením v hodnotě 
díla 48.000 Kčs. TJ Sokol Kovalovice 
upravoval své hřiště spolu se šatna-
mi. Omítání šaten, odvodnění hřiště 
a terénní úpravy si vyžádaly náklad 
10.000 Kčs. Výstavba prodejny po-
travin byla v tomto roce dokončena 
v hodnotě díla 357.000 Kčs. Tato pro-
dejna byla dohotovena již v květnu, kdy 
také bylo plánováno zahájení prodeje. 
Jednota Hranice však nezajistila včas 
vybavení prodejny a tak vlastní zahá-
jení prodeje se uskutečnilo až v měsíci 
říjnu. Tato prodejna je poměrně dob-
ře vybavena, včetně mrazícího pultu, 
prostorným skladištěm, ústředním 
topením, což má kladný vliv na roz-
šíření sortimentu prodávaného zboží. 

U všech těchto akcí se občané hojnou 
měrou podíleli pracovními brigádami 
a dá se říct, že tato velká zaintereso-
vanost občanů měla rozhodující vliv 
na provedení tak velkého počtu zvele-
bovacích akcí v této obci. Velkou zá-
sluhu však mají důchodci a to zejména 
Srbecký Oldřich, Zahradníček Josef, 
Motalík František, Zapletal Antonín, 
Hájek Vladimír a Mikulec Antonín pod 
vedením předsedy pro výstavbu, rov-
něž důchodce, Hájka Františka. Tak 
velká hodnota díla byla vytvořena 
zásluhou dobré práce celého národ-
ního výboru pod vedením předsedy 
Tvrdoně Vladislava. Tímto rokem bylo 
dokončeno hlavní vedení kanalizace 
v celkové hodnotě 800.000 Kčs. Po-
kládání hlavního vedení kanalizace 
a to hlavně ve spodní části naší obce 
bylo sledováno mnoha místními ob-
čany pro velkou obtížnost této práce. 
Velké betonové roury tvořící hlavní ve-
dení kanalizace se spouštěly autojeřá-
bem do téměř osmimetrové hloubky. 
V zahradě kulturního domu bylo zho-
toveno betonové taneční kolo o ploše 
110 m2 za velké brigádní pomoci míst-
ní mládeže i občanů. V průběhu roku 
1973 byl v obci bohatý kulturní život, 
který byl umožněn dokončením kultur-
ního domu. Složky ČSPO, TJ Sokol, 
SRPŠ, ČSČK, KSČ zde uspořádaly 
řadu tanečních zábav, různých besed, 
přednášek a také filmů.
Narození: 26. 5. 1973 se narodil man-
želům Josefu a Jaroslavě Skácelíko-
vým syn Radek. 2. 9. 1973 se narodila 
manželům Jindřichu a Jiřině Vojáčko-
vým dcera Andrea. 22. 9. 1973 se na-
rodil manželům Miloslavu a Miroslavě 
Lechnerovým syn Miloslav.
Sňatky: 20. 1. 1973 Jiřina Vojáčko-
vá a Bohuslav Fučík, elektromecha-
nik z Přerova. 24. 3. 1973 František 

Šušlík a Jana Soušková z Polkovic. 
7. 4. 1973 Jindřich Vojáček a Jiřina 
Přivřelová oba z naší obce. 7. 4. 1973 
Zdenka Voždová a Ivo Rampouch 
z Moravského Berouna. 2. 6. 1973 
Rostislav Vilímek a Ludmila Křížová 
z Kojetína. 23. 6. 1973 Edvard Ve-
čerka a Jarmila Spálovská z Popovic. 
18. 8. 1973 Josef Ošťádal a Emilie 
Krajčová z Kojetína. 29. 9. 1973 Milan 
Baroš a Dagmar Klapilová z Křenovic. 
27. 10. 1973 Vlastimil Ošťádal a Mile-
na Řepová z Kojetína.
Zemřelí: 10. 9. 1973 zemřel Slováček 
Otakar. 30. 11. 1973 zemřel Přikryl 
Ignác (Hynek). 21. 8. 1973 zemřel můj 
bratr Chytil Josef.
Odhlášení z trvalého bydliště: 
V tomto roce se odhlásilo celkem 
21 osob, z toho sedm mužů, sedm žen 
a sedm dětí.
Přihlášení k trvalému pobytu: Cel-
kem se přihlásilo šestnáct osob, z toho 
tři muži, šest žen a sedm dětí.
Do domova důchodců v Kojetíně byl 
převezen Prnka Josef.
Počasí: Celý rok byl suchý, bylo veli-
ce málo deště a zima se vyznačovala 
podobně. Dlouho nepadal sníh, mrazy 
byly celkem mírné. V lednu konečně 
napadl sníh, ale bylo jej velice málo. 
Žňové období proběhlo velice rychle 
vlivem výborného teplého počasí s mi-
nimálními dešťovými srážkami.
V tomto roce proběhly důstojně oslavy 
60. výročí založení požárního sboru 
v obci. Bylo zde velké okrskové cvičení 
za velké účasti místních i přespolních 
občanů. Byl zde jmenován čestným 
členem požárního sboru v Kovalovi-
cích u Koj. Václav Svoboda z Kojetína. 
Někteří členové místní PO byli vyzna-
menáni čestným vyznamenáním.

pokračování příště

MÍSTNÍ ČÁST KOJETÍNA – KOVALOVICE (SOUČASNOST)

Současné Kovalovice 
O historii Kovalovic se můžete dočíst 
v pravidelné rubrice Kojetínského 
zpravodaje.
Současné Kovalovice jsou místní čás-
tí Kojetína. Mají svůj osadní výbor, 
který je zřízen Zastupitelstvem měs-
ta Kojetín. Členem zastupitelstva je 
i František Krejčiřík z Kovalovic. Osad-
ní výbor byl zvolen a pracuje ve slože-
ní předsedkyně Petra Skřipcová, čle-
nové Pavel Kusák a Mojmír Večerka.

Pravidelně se setkávají na veřejném 
zasedání osadního výboru občané 
Kovalovic s vedením města a zástupci 
Technisu. Naposledy takové setkání 
proběhlo v úterý 11. července 2023 
v místní fotbalové hospůdce Sokola 
Kovalovice. Místní se zajímají o dění 
v Kovalovicích i v Kojetíně, proto se 
sešli v hojném počtu a také se aktivně 
zapojili do následné diskuse. V Kova-
lovicích žije v současnosti 140 obyva-
tel a je zde 115 domů.
Po zahájení a přivítání přítomných 

předsedkyní Petrou Skřipcovou se 
ujal slova starosta Leoš Ptáček. Infor-
moval občany o záměrech města na 
nejbližší období. Město bude využívat 
dotace na opravu chodníků. Další ob-
lasti lze shrnout od Amazonu, po pro-
dejnu Penny, která má stát na půdory-
su restaurace Morava a samoobsluhy 
až po napojení Kovalovic a Popůvek 
na obchvat Kojetína v rámci výstavby 
dvoukolejky. Jan Krejsa podal informa-
ce ohledně možného rušení požární 
nádrže, která nesplňuje požadované 
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podmínky a probíhá jednání o dodání 
tzv. požární vody.
Další část jednání moderoval Mojmír 
Večerka. Zaměřil se na plnění úko-
lů, nastínil nové problémy a dal slovo 
i místním v diskusi. Poznamenal jsem 
si celkem osmnáct bodů k řešení. Jed-
ním z nich byla oprava zborcené části 
hřbitovní zdi. Opravu provedla staveb-
ní společnost Vaculík za 225 tis. Kč 
s DPH. Další připomínky byly ke stavu 
místní komunikace k zámku a chodní-
ků, k nevhodné vegetaci, která ohrožu-
je lidi, domy, elektrické vedení a údaj-
ně ruší i signál. Pak byly pochůzkou 
vytipovány stromy, jejichž kácení ná-
sledně povolila rada města. V diskusi 
se řešila i kanalizace, dodržování rych-
losti v době žňových prací, demolice 
domu – zbořeniště u vjezdu do obce, 
který hyzdí vzhled. Během jednání jez-
dil kolem nakladač, který odvážel vytě-
ženou hlínu z nedalekého poldru. Jeho 
vyčištění je další akce, kterou financuje 
město. Otevření nového areálu fotba-

lového hřiště za podpory města je také 
příspěvek ke zlepšení kvality života 
v Kovalovicích. I když o peníze jde 
vždy v první řadě, jak říká klasik, tak 

rozhodující je aktivita, zájem, ochota 
lidí udělat něco pro ostatní a ta v Ko-
valovicích nechybí.

Jaroslav Bělka 

První část modernizace trati byla 
v minulém čísle věnována nové bu-
dově nádraží, která nahradí stávající 
z roku 1869. Dosud je běžné ji nazývat 
výpravní budova, protože v ní sídlí vý-
pravčí. Po přepnutí zabezpečovacího 
zařízení na dálkové ovládání z dispe-
čerského pracoviště v Přerově v rámci 
modernizace už v Kojetíně výpravčí 
a také signalisté (stavědla na začátku 
stanice) nebudou. Bude pouze záložní 
výpravčí v Nezamyslicích.
Nejen nádražní budova se změní, ale 
zásadní změny dozná celé kolejiště 
a stávající nástupiště. Počet kolejí od-
povídá intenzitě provozu a tou je po-
čet vlaků. Podle prvních jízdních řádů 
zde jezdilo čtrnáct párů vlaků z Brna 
do Přerova a zpět. Osobní vlaky jezdi-
ly jen dva páry, ostatní byly nákladní. 
Nákladní vlak projel trať za 6:35 hodin, 
osobní za 2:45 hodin při jedenácti za-
stávkách.
Postupně počet vlaků narůstal i za-
hájením provozu 1. června 1888 do 

JAK SE ZMĚNÍ NÁDRAŽÍ V KOJETÍNĚ – NÁSTUPIŠTĚ (2. ČÁST)
Kroměříže a 18. listopadu 1895 do To-
vačova, a tím vznikaly koleje pro tyto 
směry. Koleje, po kterých jezdí vlaky, 
jsou dopravní. Ty, na kterých se vyklá-
dají a nakládají nákladní vagony, jsou 
manipulační a jejich potřeba také rost-
la. Původně dráha měla název řepná, 
kvůli cukrovarům, které byly postave-
ny v dosahu kolejí. Koleje se prodlou-
žily až do areálu firem jako vlečkové. 
To bylo v období, kdy železnice byla 
králem. Nádraží 
bylo plné vlaků 
a vagonů, tak mu-
sela být postavena 
přechodová lávka 
na druhou stranu 
a slouží dodnes 
a je v majetku měs-
ta. Koleje toho pa-
matují hodně. Ra-
ritou bylo tzv. hnutí 
těžkotonážníků 
v padesátých le-
tech. Dne 20. pro-

since 1958 vyjel z Kojetína do Ostravy 
nejtěžší a nejdelší vlak na síti ČSD slo-
žený ze 121 vozů o hmotnosti 8.272 
tun a délce 1.800 metrů. Vlak táhly 
dvě parní lokomotivy řady 556 (štokry 
podle mechanického přikladače uhlí) 
z lokomotivního depa Přerova. Jaké 
komplikace to způsobilo na trati, kdy 
tento vlak musel mít zelenou až do cí-
lové stanice, netřeba zdůrazňovat. 
Stávající kolejiště je úrovňové, přístup 
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na nástupiště je přes přechody. Nástu-
piště jsou tvořena betonovými deska-
mi, které jsou ve výšce 200 mm nad 
temenem kolejnice, což neumožňuje 
bezbariérový výstup a nástup do va-
gonu, i když už zde jezdí nové nízko-
podlažní soupravy. Jediné nástupiště 
o výšce 550 mm je u kolejí, u kterých 
stojí osobní motorové vlaky směr Kro-
měříž. 
Nová trať je stavěná na rychlost 200 
km/hod. Veškerý provoz musí být bez-
pečný tedy mimoúrovňový. Úrovňové 
přejezdy budou nahrazeny podjezdy 
a nadjezdy. Stejně na nádraží stávající 
přechody budou nahrazeny podcho-
dem, který bude mít vstup vedle nové 
nádražní budovy a bude končit na dru-
hé straně nádraží u stávající FV elek-
trárny. Než bude postaven a otevřen, 

bude ještě v provozu stávající lávka, 
která bude potom zdemontována. Na 
nový podchod bude navazovat i plá-
novaná cyklostezka na nový průmys-
lový areál, kterou chce postavit firma 
Accolade. Nový podchod umožní pří-
stup na dvě nová ostrovní nástupiště a 
na kroměřížské nástupiště, které bude 
na opačné straně kolejí, než je dnes. 
Příchod k nim bude klasicky po scho-
dech. Kdo nebude moci použít schody, 
bude mít k dispozici šikmé rampy, kte-
rými se dostane sice delší vzdáleností, 
ale bez problémů tam, kam potřebu-
je. Na nádraží nebudou pro cestující 
elevátory – jezdící schody ani výtahy, 
které jsou na dříve modernizovaných 
tratích a stanicích s vysokou frekvencí 
cestujících. Investor (Správa železnic) 
a projektant (Moravia Consult Olo-

mouc) to zdůvodňují drahým provo-
zem, poruchovostí a také vandalis-
mem, což u bezúdržbových ramp 
nehrozí. Nástupiště budou částečné 
zastřešená včetně přístupových ramp 
a schodišť. Samozřejmostí je osvět-
lení a monitorování kamerami. Ještě 
bude k dispozici jedno nástupiště, a to 
přímo u nádražní budovy, které bude 
sloužit převážně historickým vlakům 
do Tovačova. Otázkou je, jak se do 
Kojetína dostanou historická hnací vo-
zidla, která nejsou vybavena pro jízdu 
na tratích opatřených bezpečnostním 
systémem ETCS.
Při realizaci výstavby nové stanice je 
zpracován harmonogram prací tak, 
aby byl provoz umožněn a nebyla 
omezována obsluha vlečkového areá-
lu Lihovaru.                  Jaroslav Bělka
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V ČR TŘÍDÍ ODPADY UŽ 75 % OBYVATEL
Řady lidí, kteří v ČR pravidelně třídí 
odpad, se loni rozrostly. Už tři čtvrtiny 
z nás považuje cestu se separovaným 
odpadem za samozřejmost. Vyšší 
účast se projevila i na množství vytří-
děných odpadů. Celková výtěžnost 
tříděných odpadů přepočtená na oby-
vatele ČR se zvýšila na 78 kilogramů! 
Takové jsou výsledky systému EKO-
-KOM za minulý rok. 
23,7 kilogramu papíru, 21,5 kilogra-
mu kovů, 17,2 kilogramu plastů, 15,2 
kilogramu skla a 0,4 kilogramu nápo-
jových kartonů. Tolik v průměru vytří-
dil za loňský rok každý obyvatel ČR. 
Meziročně jde tak o více než 6kilogra-
mový nárůst. Množství vytříděných 
odpadů v obcích vloni sice stagnova-
lo, ale o to více se třídily hlavně kovy 
a papír prostřednictvím výkupen suro-
vin. Zhruba 7 kilogramů kovů a necelé 
2 kilogramy papíru prodal ve výkupně 
v průměru jeden Čech.
Rostoucí množství separovaného 
odpadu tradičně následovalo zvyšu-
jící se počet nádob na sběr tříděné-
ho odpadu. Celkově jich máme v ČR 
k dispozici již přes 838 tisíc. Jak se za-
hušťuje sběrná síť nádob, vnímají lidé 
i kratší docházkovou vzdálenost, což 
je motivuje ke třídění. Podle průzkumů 
lidé uvádí, že to k nejbližším nádobám 
na tříděný odpad mají v průměru jen 
87 metrů. V roce 1999, kdy s tříděním 
odpadů Česká republika systémově 
začínala, jsme museli s tříděným od-
padem chodit v průměru dvakrát tak 
daleko. V některých obcích také fun-
guje tříděný sběr do pytlů, které mají 

lidé přímo v domácnosti. Kromě toho 
lze v ČR samozřejmě třídit odpady 
také prostřednictvím výkupen surovin 
nebo sběrných dvorů.
Komfort pro třídění, dostatek informací 
a zájem o životní prostředí vloni přivedl 
další 2 % obyvatel ČR mezi aktivní tří-
diče odpadů. Z dřívějších 73 % se po-
díl třídících obyvatel ČR zvýšil v roce 
2022 na 75 %.  
Oproti roku 2021 se stalo v ČR odpa-
dem o 1,5 % méně obalů. Množství 
obalových odpadů tak kleslo o více 
než 20 tisíc tun. Z celkového množství 
1 312 804 tun vzniklých obalových od-
padů bylo využito 81 % obalů uvede-
ných na trh v ČR. Konkrétně 71 % bylo 
recyklováno, dalších 10 % pak bylo 
využito energeticky. Nejvyšší míry re-
cyklace (91 %) se podařilo dosáhnout 
u papírových obalů a lepenky, u skle-
něných obalů (85 %) a u železných 
(85 %). Velmi dobrou zprávou je, že u 
plastových obalů se míra materiálové 
recyklace zvýšila z předchozích 43 % 
na 46 %.

Systém třídění a recyklace obalů je 
v ČR dlouhodobě financován firmami 
vyrábějícími nebo dovážejícími bale-
né zboží. Na konci roku 2022 bylo do 
systému zapojeno 21 200 výrobců, pl-
ničů a  dovozců baleného zboží. Tyto 
firmy prostřednictvím AOS EKO-KOM 
plní svoji zákonnou povinnost – zajistit 
pro obaly uvedené na trh v ČR zpětný 
odběr a využití v zákonem požadova-
né míře. Za to platí do systému popla-
tek podle množství vyprodukovaných 

obalů. Z těchto peněz pak EKO-KOM 
hradí celou řadu nákladů souvisejí-
cích s provozem sběrné sítě nádob na 
třídění, dotříděním na dotřiďovacích 
linkách, recyklací nebo energetickým 
využitím vzniklých obalových odpadů. 
Největší část nákladů představují pří-
mé platby městům a obcím za provoz 
a obsluhu sběrné sítě a zajištění pře-
dání obalových odpadů k využití. Ke 
konci roku 2022 bylo do systému EKO-
-KOM zapojeno 6 176 obcí a měst ČR, 
99 % obyvatel ČR tak má možnost ve 
svých městech odpady třídit. 

Zatímco v předchozích letech se mu-
sel celý sektor vypořádat s dopady 
koronavirové epidemie, loňský rok byl 
náročný především díky hospodářské 
a energetické krizi. Celý sektor se mu-
sel vypořádat s výkyvy v poptávce po 
druhotných surovinách, zpracovatelé 
pak řešili vysoké ceny energií, obce 
a odpadové společnosti pak ceny pa-
liv. Reálně tak hrozilo, že se systém tří-
dění a zpracování obalových odpadů 
omezí. Aby k tomuto scénáři nedošlo, 
přikročila AOS EKO-KOM k finančním 
intervencím. S ohledem na výrazné 
zdražení energie potřebné pro úpra-
vu odpadu a jeho recyklaci se od 1. 7. 
2022 postupně navyšovaly platby dot-
řiďovacím linkám odpadů. 
Hlavním cílem bylo zachovat stabilní 
tok vytříděných odpadů z obcí na tří-
dicí linky, až po konečné zpracování 
u recyklátorů tak aby se třídění nemu-
selo omezit. Dosažené výsledky v re-
cyklaci a využití obalů v minulém roce 
dokazují, že i přes energetickou krizi 
se fungování systému podařilo udržet.

Stávající systém nakládání s třídě-
ným odpadem je dlouhodobě rozvíjen 
a nyní je dostatečně robustní a na-
stavený přívětivě pro spotřebitele. Je 
schopen ustát nejen energetickou kri-
zi, ale i splnit nové požadavky a cíle 
vyplývající z připravovaného evrop-
ského nařízení o obalech a dalších 
norem. Stabilní systém třídění odpadů 
a rostoucí zapojení domácností do něj 
má totiž rozhodující význam nejen pro 
splnění celorepublikových odpado-
vých cílů, ale i pro životní prostředí. 

Kontakt: Lucie Müllerová, tisková 
mluvčí EKO-KOM, a.s.

 mullerova@ekokom.cz
tel.: 602 186 205

www.ekokom.cz, www.jaktridit.cz 

 
 

     PŘÍLOHA TISKOVÉ ZPRÁVY 
 
 

 

případně prostřednictvím sběrných dvorů nebo výkupen druhotných surovin. Novinkou posledních 
let je i tzv. vícekomoditní nádobový sběr, kdy lze například do žlutého kontejneru třídit spolu s plasty i 
kovy či nápojové kartony. Tyto způsoby sběru často řeší prostorová omezení v obcích a přináší také 
úspory emisí při zajišťování svozu. 
  
 

 „Odhadovaná docházková vzdálenost se v roce 2022 zkrátila o další 2 metry na 87 metrů. I to se jistě 
pozitivně projevilo na vyšší účasti lidí na třídění odpadů. Aktuálně třídí odpad už 75 % obyvatel ČR,“ 
říká ředitel oddělení komunikace EKO-KOM, Lukáš Grolmus.   
 
Sruktura nákladů systému EKO-KOM 
98 % celkových ročních nákladů AOS EKO-KOM, a.s., bylo v roce 2022 vynaloženo na zajištění 
sdruženého plnění. Konkrétně bylo rozdělení následující: 89 % představovaly přímé náklady 
odpadových činností (sběr obalů a zajištění sběrné sítě v obcích, sběr a využití průmyslových obalů, 
dotřídění odpadů z obalů, přímá podpora recyklace obalových odpadů). Největší část připadla na 
obce, protože ony a jejich obyvatelé jsou pro třídění obalových odpadů klíčové a zároveň 
nejnákladnější. Přímé platby zapojeným obcím za zajištění zpětného odběru obalových odpadů a 
sběrné sítě a za jejich předání prostřednictvím svozových firem k dotřídění a zpracování v roce 2022 
tvořily celkově 65,7 %. Výše odměn obcím je závislá zejména na množství vytříděných odpadů a roste 
spolu s účinností systému sběru. Přes 23 % tvořily náklady na dotřídění obalových odpadů, náklady 
spojené se sběrem a využitím průmyslových obalových odpadů a náklady na přímou podporu 
recyklace a využití odpadů z obalů. 
 
4,7 % tvořily loni náklady na zajištění průkazné evidence všech obalových a odpadových toků, a to 
včetně její kontroly a pravidelných auditů. Náklady na povinnou osvětu, vzdělávání žáků v oblasti 
ochrany životního prostředí, informování spotřebitelů a na další činnosti vedoucí ke správnému a 
efektivnímu třídění odpadů v ČR, představovaly 3,2 % celkových nákladů. Náklady na administrativu a 
řízení činily 1,5 % a zákonné odvody státu byly ve výši 0,9 % z celkových nákladů.   
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DENÍK Z 1. SVĚTOVÉ VÁLKY A ZE ZAJETÍ  Autor: Štěpán Macháček
Pokračování z čísla 7–8/2023

Myslím si k čemu to? Nač toto vraž-
dění nevinných lidí? Či už není na 
světě spravedlnost? Ani nepozoruji, 
že se stmívá! Kamarád mě přišel vy-
střídat. V noci stojím ještě dvakrát na 
stráži. Padá sníh… Ráno, tj. ve čtvrtek 
19. listopadu, jdeme seřazeni ve čtyř-
stupech na bojiště. Záložníci, staří ta-
tíci, právě utíkají ze zákopů. Šrapnely 
mezi nimi dělají účinek, musíme jich 
zadržet a tlačit je do předu bodáky. 
Rozkaz je rozkaz. Je mně jich líto, ale 
co se dá dělat? Vysvobození není. Mu-
síme všeci trpět za císaře, za vlast a za 
blaho svojí rodiny! My jdeme ještě dál, 
na levé křídlo, lesíkem postupujeme 
přes bahnitou louku směrem k lesu. 
Strojní pušky rachotí, silná dělostřelba. 
Naše řady řídnou do předu není mož-
ná. Zakopali jsme se v blátě, najednou 
slyším: „Feuer einstellen! (zastavit 
palbu) Schturm! (útok)“ Vyskočili jsme 
a hnali jsme útokem na ruské pozice, 
na pokraj lesa. Srdce mně tluče, zrak 
se mi kalí, vzpomněl jsem si na páté 
přikázání Boží – nezabiješ! Sníh se 
valí hustěji, však štěstí. Rusové ustou-
pili, jsou z boku napadení, ženeme se 
za nimi do lesa. Na místo nás stoupli 
druzí, jdeme ještě víc napravo. Jdeme 
hustým lesem. Setkávám se s Antoní-
nem Slabým a Františkem Bocanem 
z Kojetína. Zakopali jsme se jako čtvrtá 
záloha. První linie postupuje do předu 
proti opevněné vyvýšenině, kde Ruso-
vé mají nesčetné množství strojních 
pušek a za sebou pod kopcem hor-
skou baterii. První naše linie padají, za 
nimi i druhé, strašná vřava. Na bojišti 
leží hromada mrtvol, je vidět celé pro-
cesí raněných. Naše setnina dostala 
za úkol napadnout Rusy z boku. Ve-
leno dopředu! Plížíme se úzkou příko-
pou po břichu ve vodě. Písek, od kulí 
strojních pušek, sype se nám na hla-
vy. Příkop končí, jsme nuceni vyskočit 
a dospět na náspu železné dráhy asi 
sto kroků vzdáleného. Déšť kulí sype 
se na nás, sviští to strašně okolo hla-
vy, není možno dále, skočil jsem za 
pařez, strojní pušky zarachotí, granáty 
a šrapnely dělají tu svůj účinek, třesu 
se po celém těle. Z toho boje nevy-
lezu, není možná. Sníh se hustě valí. 
Sníh na zemi je zbrocen krví. Leží zde 
těžce ranění a volají o pomoc a pomo-
ci jim není, musejí vykrvácet. Vyskočil 
jsem a utíkám, konečně dostihl jsem 
hlídačské budky při dráze. Jedna rána 

z těžkého děla a domek se zhroutil. 
Protivýpadem ruským, byli jsme nuce-
ni odstoupit na zad. Po šesti hodino-
vém boji jsme plně zničeni. Na místo 
nás nastupují 32 Landvéři (zeměbra-
na). Zakopali jsme se jako záloha 
v písku, nastala úplná tma. Písek se 
sesypává z vrchu. Sníh se hustě valí. 
Silný severní vítr burácí lesem. Je mně 
zima, tak přece nocovat není možno. 
Zašli jsme si k nedalekému mlýnu pro 
slámu. Gazda i gazdina s pláčem pa-
dali před námi na kolena a pro Boha 
nás prosili, abysme jim slámu nebra-
li. Ubohá žena objala mě za kolena 
a rozhalila svoje prsa a s pláčem mě 
prosila, abych do ní vrazil bajonet. Od-
hodil jsem ji na bok, na slámu, zproti-
vila se mi, nemám srdce, pro mě také 
nemá žádný srdce v těle. Nabral jsem 
si slámy a odspěchal jsem do zákopů. 
Byl jsem celý rozrušen vzpomínkou na 
domov. Proč mně nenapíší? Či už na 
mě zapomněli? Ach, kdyby mě raději 
zem pohltila, nevěděl bych o ničem, 
a v duchu jsem záviděl těm, kteří pad-
li na bojišti. V 10 hodin opustili jsme 
zákopy, jdeme k večeři a pro fasung 
(zásoby). Ruské pozice byly zničeny, 
vesničky hoří, boj utichl, jen z bojiště 
je slyšet žalostné naříkání umírajících 
a sanity nikde, pěkný pořádek. Přišli 
jsme do vesničky, ještě několik dom-
ků zachráněno. U plotu leží mrtvý Rus 
a rakouský Polák, drželi si křečovi-
tě ruce a bratřili se. V jednom domku 
jsme se prospali. V pátek ráno jedem 
na určité místo, kde se měl celý pluk 
sejít. V poli na rozhraní dědinky stojí 
přeražený kamenný kříž a okolo něho 
naházena hromada mrtvol našich 
i ruských, je jich tu několik set. Pioný-
ři kopou jim šachty. Právě dokončili tu 
bratrskou hrobku, berou jednoho po 
druhém a hážou je dolů jak bezcennou 
věc. Smutná to podívaná. Vzpomněl 
jsem si na píseň: „Chytnou ho za nohy, 
šup s ním dolů, tu máte vojáci za od-
měnu.“ Na prostranné louce jsme se 
sešli, je nás již málo. Před čtyřmi dny 
bylo nás dvaadvacet set a teď nás zů-
stalo jen devět set. Ruská artilerie nás 
našla. Začali jsme postupovat vesnič-
kou proti lesu. Na kopečku podél ves-
ničky byli zakopaní 32 Landvéři. Vběh-
li jsme na ně a schovali se na chvíli 
v jejich zákopech. Náš šikovatel vysko-
čil na povrch zákopů a velel „vpřed!“. 
Když v tom s výkřikem s přeraženými 
nohami svalil se nazpět. Vtáhli jsme jej 
do zákopů a počali jsme jej obvazovat. 

Byla to perná práce. Chudák měl ko-
lena úplně rozbitá na samé třísky. Za-
balili jsme jej do deky a odnesli jsme 
jej na obvaziště k lékaři. Však lékař ani 
se na něj nepodíval a se sprostými na-
dávkami nás vyhodil ven, že má jinší 
práci, a né aby se bavil s takovým mr-
zákem. Odnesli jsme jej do chaloupky 
a uložili jsme jej na postel. Ubožák kři-
čel: „Kamarádi, neopouštějte mě, chci 
vidět ještě svoji ženu a svoje milované 
děti, a pak chci umřít!“ Však běda, ne-
bylo mu pomoci. Znal jsem jej dobře, 
byl to zupák (šikovatel), pravého ra-
kouského typu, Němec. Byl surový 
a sprostý, ale přece mně ho bylo líto. 
Odešel jsem na chvíli do vesničky. Ná-
hle potkám jednoho přítele z výcviku. 
Chudák utíkal, smál se a plakal, třepal 
pravou rukou, měl ji rozbitou od vystře-
lené kulky. Měl velkou bolest, ale při 
tom měl velikou radost, že se dostane 
domů k svojí mamince. Zašel jsem do 
několika chaloupek, všude byla vidět 
bída a hrůza obětí války. Leželo tu ne-
sčetné množství těžce raněných Rusů 
i našich, kterým nebylo pomoci, čekala 
na ně jenom smrt. Odešel jsem k raně-
nému, byl již v mdlobách, vysílen vykr-
vácením, a ještě volal svoji ženu a děti, 
při půlnoci skonal. Odešel jsem do zá-
kopů a tužil jsem se až do rána, vrtal 
jsem si díru jako krtek. Nastalo sobot-
ní ráno, sluníčko krásně svítilo. Pravé 
křídlo měl vyplnit náš 4. Prapor. Na-
stal krutý boj. Moje štěstí, běžel jsem 
krásně v zákopě a pozoroval jsem boj. 
Bylo to hrozné, jak lidé padali, druzí 
zase raněni, lehce po břiše vzdalovali 
se z bojiště. Boje přestaly a my, kaž-
dých 24 hodin, jsme se vystřídali.

Pokračování příště
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I já bych chtěl přinést svou trošku do 
mlýna. Musíme se přenést do dávno-
věku, kde získala Morava svůj název. 
Nepřišel sem a neusadil se zde žádný 
praotec zvaný „Morava“ jak do Čech, 
Praotec Čech. Nikdo neví, jestli řeka 
dostala jméno od území, kterým proté-
ká nebo území dostalo jméno od řeky. 
Římané, kteří zde měli vybudované 
své stanice říkali řece nebo území 
„Morus“ neví se, jestli název Morava 
vznikl odvozením od velkého množ-
ství vody zaplavující při povodních vel-
ké území nebo od římského názvu pro 
území nazývané Morus. Řeka, která 
teče celým územím od severu k jihu, 
při jarním tání či velké vodě zaplavova-
la v rovinách velké území, kde vznika-
lo mnoho mokřin, bažin a močálů. Vel-
ká voda taky strhávala travnaté břehy, 
keře i stromy. Ty přehradily tok vody 
a řeka měnila své řečiště. Tak tomu 
bylo i okolo Kojetína. V Kojetínském 
lese je proláklina (viz foto), která je znát 

doposud, je to jedno z ramen řeky, kdy 
tudy protékala voda. Koncem 19. sto-
letí to bylo již slepé rameno. Zaniklo 
počátkem 20. století, kdy se dělala re-
gulace stávajícího toku. Morava měla 
ještě ramena Lesní Bečva a Mlýnský 
náhon – Struha. Lidé stále upravovali 
různě řečiště až do stávající podoby. 
Předpokládám, že okolo roku 1500 
byl tok řeky ustálen přibližně do stáva-
jící podoby. Začátkem 20. století, ale 
i v 21. století se regulovala Morava, ale 
hlavně se upravovaly břehy proti rozlití 
vody k městu. 
V počátcích se mlýny stavěly na ma-
lých potocích, ne na velkých. Z jedno-
duchého důvodu, že při jarním tání, 
kdy pluly kry ledu nebo při velké vodě 
by byly poškozeny či zničeny. Tak tomu 
bylo i s Kojetínským mlýnem na Rum-
plově. Malé potůčky neměly dostateč-
nou průtočnost vody na celodenní pro-
voz. Proto bývalo před mlýnem jezír-
ko, které sloužilo jako nádrž na vodu. 

Z HISTORIE – MLÝNY
Večer, když skončilo mletí, se do rána 
jezírko opět naplnilo. Farní, také se 
říká Klášterní jezírko, které je v lokalitě 
na Rumplově, mohlo sloužit jako ryb-
ník. Chovaly se tam ryby, a jako správ-
ný mlýn měl v jezírku vodníka Česílka. 
Jinak byl nádrží vody pro Kojetínský 
mlýn. Kvůli rybám hladina odebírané 
vody z jezírka nesměla klesnout, tak 
aby se obnažila hlava kůlu, který ur-
čoval výšku hladiny vody. Na to dohlí-
žel pantáta mlynář. Rozměry rybníka 
jsou přibližně 15 x 150 m, tzn. že mlýn 
by musel být jižně od jezírka. V mís-
tech, kde je nyní železniční trať Kojetín 
– Chropyně. Podle kilometrovníku tra-
tě, přibližně na 76. kilometru. Při stav-
bě železnice se nepřišlo na nic, co by 
připomnělo, že tam byl mlýn a jestli jo, 
tak si toho nikdo nevšiml a nevěnoval 
tomu pozornost. Přístupová cesta ke 
mlýnu na Rumplově byla přes vodu 
v řece Moravě brodem a přímo ke mlý-
nu. Bylo to přibližně v místech stáva-
jící silnice do Chropyně. V roce 1508 
(viz etiketa na sáčku na mouku) byl 
v Kojetíně postavený mlýn na Struze. 
Je to předchůdce stávajícího mlýna. 
Tady se nabízí otázka, proč mlýn na 
Rumplově před pěti sty lety vyhořel 
a nebyl již obnoven. Mohlo to být od 
blesku, neopatrná manipulace s ote-
vřeným ohněm, samovznícení, nebo 
již tehdá, že by konkurence? Rybník 
na farní louce zanikl při stavbě želez-
nice Kojetín – Chropyně. Prohlubeň 
po rybníku je stále znát. Co dodat? Je 

to jedna z možností, kde by mohl stát 
mlýn na Rumplově. Chybí jen malič-
kost – jediný důkaz, že to tak bylo.
Rozvoj mlynářství na bývalém okrese 
Kojetín začátkem 20. století byl velký. 
Mlynářství zřejmě vynášelo. Mlýny 
byly převážně poháněny silou vody. 
Větrné mlýny byly jen dva – Skutkův 
v Klenovicích a Saulichův v Pivíně. 
Středem okresu protéká mlýnský ná-
hon Struha, který svou vodou pohání 
mlýny. Páleníkův ve Věrovanech, Pře-
čkův v Tovačově, Cvrčovský, kde stár-
kuje Renza a v Kojetíně Roháčkův. Na 
místním potoce je Gelingův v Pavlovi-
cích. Na Brodečance Literův v Dobro-
milicích, Benešův v Koválovicích.
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Asi 10 minut chůze od městečka Tištín 
na Pačlavském potoce stojí Charvat-
ský mlýn. Jsou o něm písemné zprávy 
již ve 14. století, je to nejstarší záznam 
o mlýně na okrese. Od roku 1905 je 
majitelem Bedřich Horák.

Charvatský mlýn

V samotném Tištíně je Dostálův mlýn 
na Tištínském potoce. Na Dědkovic-
kém potoce v Těšicích je akciový mlýn. 
Řeka Haná je na mlýny nejbohatší. Za-
mykalův v Dřevnovicích, Ústavní v Ne-
zamyslicích, Králikův v Mořicích, Čápův 
v Němčicích, Adámkův v Dlouhé Vsi, 
Plachého v Křenovicích a Sázelův 
v Popůvkách. Ostrá soutěž z tolika 
mlýnů zaručuje spotřebitelům nejlep-
ší kvalitu a jakost mouky. Malé mlýny 
mlely převážně pro zákazníky mouku, 
či šrot pro dobytek, kteří si dovezli své 
obilí. Mouka z tolika mlýnů převyšuje 
místní spotřebu a je vyvážena na Br-
něnsko a Ostravsko. Automobilová 
doprava byla v počátcích, a proto mly-

nářské výrobky byly přepravovány po 
železnici.
Do dnešních dnů se mnoho mlýnů ne-
zachovalo.

Minařík František

Poznámka redakce: Výše uvedený 
článek Mlýny se ve svém pojednání 
zmiňuje také o Rumplovském mlýnu. 
V Kojetínském zpravodaji číslo 2, 3, 
4, 5, 6/2023 byla problematika Rum-
plovského mlýna na základě archiv-
ních zápisů, map a rekognoskace 
v terénu, nezpochybnitelně vysvětlena 
a objasněna autory Milošem Krybu-
sem, Boženou Hanákovou-Urbano-
vou a Josefem Bibrem.

Hanácký dvůr přivítal 
oblastní mistrovství dětí 
a juniorů v parkurovém 
skákání

První prázdninový víkend 1. a 2. čer-
vence 2023 se v areálu Hanáckého 
dvora v Polkovicích (okres Přerov) 
konalo Oblastní mistrovství ve sko-
cích pro kategorie dětí, juniorů, dětí na 
pony a družstva v rámci Severomorav-
ské oblasti České jezdecké federace 
pro rok 2023.

Oblastní mistrovství ve skocích bylo 
určeno jezdcům z řad dětí a juniorů, 
kteří soutěžili v parkurovém skáká-
ní na pony (do 148 cm v kohoutku) 
i na větších koních v kategoriích: děti 
(12–14 let), mladší junioři (15–16 let), 
starší junioři (17–18 let), děti na pony 
a družstva (dětí či juniorů). Obtížnost 
pro jezdce na pony byla 50–95 cm 
(ZP–SP), na velkých koních děti zdo-
lávaly překážky vysoké 100–120 cm 
(obtížnost Z–L). V sobotu se konalo 
1. kolo oblastního mistrovství, v nedě-
li pak jeho finálová kola. Oblastnímu 
mistrovství v pátek 30. června 2023 

HANÁCKÝ DVŮR POLKOVICE
předcházely parkurové závody – ote-
vřené soutěže pro děti i dospělé jezd-
ce. 
Účast byla během těchto tří závod-
ních dnů hojná, uskutečnilo se celkem 
433 startů za účasti 165 jezdců nejen 
z Olomouckého a Moravskoslezského 
kraje. Děti a mladí jezdci ve svém věku 
předvedli obdivuhodné výkony. Všem 
umístěným gratulujeme!
Akce byla spolufinancována Českou 
jezdeckou federací a Olomouckým 
krajem, kterým děkujeme za podporu.

Za Hanácký dvůr, z. s.
Martina Hlavinková
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GYMNÁZIUM KOJETÍN
Věci blízké mému srdci
Letošní prázdniny jsou sice definitivně 
uzavřenou kapitolou, rezonovat v nás 
ale ještě nějakou dobu budou. Chcete-
-li si je alespoň o něco prodloužit, vrh-
něte se do čtení dalších Gymplovin, 
koncipovaných právě na léto – včetně 
toho babího:-) Třetí číslo vás rozhodně 
chytí za srdce – vždyť věci jemu blízké 
jsou ústředním tématem vydání.
Jste vášnivými čtenáři? V tom případě 
vás potěší rozhovor se spisovatelkou 
Terezou Kadečkovou nebo tvorba 

žhavých kandidátů na budoucí literární 
persony. Milujete filmy a dabing? Za-
čtěte se do výjimečné zpovědi výrazné 
osobnosti českého internetu – Torena 
– exkluzivně pro Gymploviny. Komu 
není cizí popkultura v podobě sběra-
telství figurek nebo youtuberství, tomu 
srdce zaplesá nad rozhovorem s Jaro-
slavem Jorsskem Šálkem. Tahounem 
pro všechny věkové skupiny se po 
Michalu Vieweghovi z minulého čís-
la stává dáma – Lucie Vondráčková. 
Jak se její jméno rýmuje s dabingem? 
Na své si přijdou i milovníci cestová-

ní – ohlédnutí za fantastickým zájez-
dem gymnazistů do Skotska i námět 
pro příští cestu v podobě rozhovoru 
s Andreou Staňkovou objevíte v rubri-
ce Naše místa. 
Aktuální Gymploviny neopomíjejí téma 
AI, stále silněji rezonující společnos-
tí. Bude mít umělá inteligence někdy 
srdce? To vše doplněno sportovní ru-
brikou, recenzemi i trochou umění na-
leznete na webových stránkách GKJ. 
Přejeme příjemné čtení:-)

Markéta Matějková

Vydejte se Střední Hanou
Další ročník geocatchingové hry Le-
tem středem Hané ukrajuje z druhé 
poloviny, stále však zbývá necelý mě-
síc na to, abyste rozproudili hladinu 
adrenalinu hledáním pěkně utajených 
„kontrolek“. Báječný počin studentů 
GKJ bratrů Krchňákových zviditelňující 
zajímavá místa regionu oživil čas mezi 
cestováním do vzdálených končin 
světa mnoha cestovatelům. Není snad 
nikdo, kdo by si během sbírání razítek 
nepomyslel - „tak takovou krásu mám 
za humny“? Do puntíku promyšlené 
putování mikroregionem Střední Haná 
plní svůj záměr nad očekávání a Aleš 
s Matoušem si za svoji práci zaslouží 
víc než slova uznání. Jejich hra není 
pouze o odhalování dosud nepozna-
ných míst, ale o propojování kraje 
s lidmi, kteří v něm žijí. A právě o to 
regiony usilují. 
Hra trvá do konce září. Pro ty, co jsou 
hledáním razítek dosud nepokřtěni 
– stačí vyzvednout brožurku s plán-
kem hry a veškerými informacemi 

a putování Střední Hanou může začít. 
Seznam informačních center s brožur-
kami: Turistické a informační centrum 

Němčice nad Hanou, Vzdělávací a in-
formační centrum Kojetín, Informační 
centrum Tovačov.  Markéta Matějková
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ŠKOLNÍ JÍDELNA KOJETÍN
Slavnostní ukončení
školního roku ve školní 
jídelně v Kojetíně
Jsme samostatná školní jídelna v Olo-
mouckém kraji a jen pro představu, va-
říme okolo 750 obědů denně. Každým 
rokem se snažíme konec školního 
roku našim strávníkům nějak zpříjem-
nit dobrým jídlem, výzdobou v jídelně 
atd.  Chceme jim tímto poděkovat za 
jejich přízeň, náklonnost a spolupráci. 
A tak každoročně vymýšlíme, jak jim 
pobyt ve školní jídelně ještě vylepšit 
v ten mimořádný den vysvědčení. 
Praxe ale ukázala, že v tento den se 
v jídelně stravuje menší počet strávní-
ků, neboť většina z nich si slavnostní 
den užívá se svými rodiči včetně obě-
da. Z těchto důvodů volíme jiný den 
v posledním červnovém týdnu, aby si 
to užilo co nejvíce strávníků.
Letos jsme slavnostní oběd oboha-
tili o doplňkový program spočívající 
v zábavném odpoledni pro naše stráv-
níky formou her, soutěží atd. Sami ale 
nemáme personální kapacitu na to, 
abychom realizovali naše představy 
v tomto duchu.  Oslovila jsem tedy 
profesionální firmu Zábavné programy 
pro děti, Janu Juráčkovou z Kojetí-
na, která se se profesionálně zabývá 
sestavováním a realizací zábavných 
her a soutěží pro děti. Dle našich po-
žadavků sestavila program pro naše 
strávníky: lovení rybiček, lovení po-
kladu badminton, netradiční kuželky, 
házení na cíl, piškvorky na zemi atd. 
Materiály byl použity z domácích zdro-
jů, abychom dětem ukázali, že bezva 
zábava může být i s věcmi, které děti 
doma běžně užívají. tzv.  dáme věcem 
druhou šanci.
Děti a žáci byli nadšeni, a ještě dlouho 
po výdeji trávili čas v parčíku u jídel-
ny, kde se zábavné odpoledne pro děti 
konalo. Někteří odcházeli s pomalova-
ným obličejem od profesionální výtvar-
nice, jiní plni dojmu ze soutěží a ostat-
ní minimálně s dobrou náladou.

A to, co my můžeme pro naše stráv-
níky udělat, je dobrý oběd obohacený 
o vyzdobenou jídelnu plnou balonků. 
Nezapomínáme ani na tzv. „cizí“ stráv-
níky, i když jsou naši:-) Oběd jsme se-
stavovali tak, aby chutnalo i jim. Vždyť 
i učitelům je třeba poděkovat za jejich 
práci a výchovu naší budoucí genera-
ce.
A čím jsme vlastně děkovali? Jaký byl 
oběd? 
Smažit řízky nebo vařit svíčkovou, či 
špagety, to vše už na jídelníčku v mi-
nulých letech bylo. Naši strávníci sice 
ocení staré dobré recepty, ale radost 
jim udělá i něco netradičního, ale zá-
roveň něco, co znají. A to bylo zadání 
našeho oběda. Padly různé variace 
pokrmů, ale nakonec zvítězil domácí 
hamburger a zmrzlina. Pekárna nám 
napekla bulky přímo na míru, sami 
jsme si pomleli kvalitní hovězí maso 
a upekli hamburgery, nakrájeli čers-
tvou zeleninu a místo tatarky dali za-

kysanou smetanu s trochou majonézy. 
Nakrájeli sýr čedar a velkovýrobna 
mohla začít. A protože kapacitně by-
chom nevyrobili 700 hamburgerů 
v jeden den, byl slavnostní oběd rozdě-
len pro strávníky I. stupně a na druhý 
den pro strávníky II. stupně.  Na oběd 
č. 2 byl guláš a jiný den rizoto, kdyby 
někdo chtěl klasický oběd. Všichni 
strávníci si mohli vzít z ovocného baru 
různé druhy ovoce včetně hroznů, 
ananasu, melounů, jahod atd. Jako 
moučník jsme zvolili zmrzlinu, neboť 
byl krásný teplý letní den. 
Oběd byl sice náročný, a to nejen 
pro kuchaře při jeho tvorbě, ale i pro 
ostatní zaměstnance v rámci výde-
je. Zapojili se všichni a odměnou jim 
byly spokojené tváře našich strávníků 
a rovněž slova uznání. Není ale člověk 
ten, aby se zavděčil lidem všem. A tak 
pokud nebyl někdo spokojený, v den 
vysvědčení si mohl pochutnat na kla-
sické svíčková.              Hana Rohová
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DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE KOJETÍN INFORMUJE

Léto s domečkem
– tábory
Během letošních prázdnin DDM Ko-
jetín uspořádal pět pobytových a osm 
příměstských táborů, kterých se zú-
častnilo přes 320 dětí.  
Všem dětem i „dospělákům“ děkujeme 
za krásné prázdninové zážitky a těší-
me se opět na setkání.

-ddm- Cyprinus carpio Rakvice

Camp rock Tesák Cyprinus carpio Rakvice

Provence Olomouc

Piráti z Karibiku Nejdek
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Outdoor Lipová-lázně

Pravěk

Putování po tajemných místech Kojetína Cesta kolem světa

Pokémon Diamant a Perla Cesta kolem světa

Vzhůru nohama
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PŘIPRAVUJEME NA ZÁŘÍ 2023
Bližší informace

o všech připravovaných akcích
najdete na

www.ddm.kojetin.cz
a facebookových stránkách DDM  Kojetín.

Sportujeme

Pošťácké pohádky

Cyprinus Carpio – rybářské závody Tovačov
Ulov si svou první rybku

Dny otevřených dveří
Zahájení činnosti zájmových kroužků
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OPEVNĚNÍ MĚSTA KOJETÍNA – HRADBY, BRÁNY A HRADEBNÍ PŘÍKOPY
Pokračování z čísla 7–8/2023

K tomu, aby se město opevnilo, bylo třeba na vhodných místech provést výkop příkopů, z nichž vykopaná zemina byla 
použita následně k tvorbě valů. 
V Kojetíně byly příkopy vytvořeny především v místech, kde nebyl přirozený svah, a to v dnešní ulici Palackého a Svat. 
Čecha. Příkopy v Palackého ulici, vedoucí od Olomoucké brány (křižovatka silnic z náměstí E. Beneše do ulice Olo-
moucké) po bránu Vyškovskou (stála přibližně za kamenným křížem u ZŠ na dnešním nám. Míru), byly v délce zhruba 
500 metrů. Příkopy od brány Vyškovské k bráně Kroměřížské (stála mezi budovou ZŠ na ulici Svat. Čecha a dnešním 
Domem sv. Josefa, dříve klášterem Milosrdných sester svatého Kříže) měly délku kolem 450 metrů, tedy dohromady 
zhruba 950 metrů. Oblouk příkopů, vedoucích od severu na jih, byl přerušen pouze na severní straně můstkem přes 
říčku Psolučku, který umožňoval přístup k Vyškovské bráně.
Podle výškopisných dat a umístění hradeb, činila šířka příkopů, v celé své délce obou dnešních ulic, 25 až 30 
metrů. Jedná se tudíž o plochu mezi 2,4 až 2,9 hektarů.
Lze předpokládat, že příkopy byly hluboké kolem tří metrů. Výpočtem získáme objem vykopané zeminy, který činí 
zhruba 80 tisíc kubických metrů. Při úvaze, že jeden kopáč za jednu hodinu vykopal a odvezl půl kubického metru ze-
miny, tak jeden metr vykopal za dvě hodiny, tudíž celkový objem zeminy bylo snad možno vykopat za 170 tisíc hodin. 
Předpokládejme, že denní práce trvaly devět hodin, tudíž jeden kopáč by na této „stavbě“ pracoval necelých devatenáct 
tisíc dnů. Kolik lidí však zde pracovalo? Pokud by zde teoreticky pracovalo 20 osob, tak nepřetržité vykopání příkopů by 
trvalo 950 dnů, tedy asi tři roky. Práce však mohly probíhat pouze v období, kdy nebyly polní práce, nebyla krutá zima 
či jiné přírodní překážky nebo nepropuklo infekční onemocnění kopáčů, s výrazným dopadem na jejich činnost. 
Nevíme, zda práce nebyly z nějakých důvodů přerušovány, ale pokud by tomu tak nebylo, lze reálně prezentovat, 
že za vhodných podmínek trvaly výkopové práce na kojetínských příkopech tři až pět let. 
V ulici Podvalí byla vzhledem ke svažitosti terénu, vybudována pouze hradební zeď v délce zhruba 500 metrů.

Obr. Schematický nákres příkopů v ulici Palackého a Svat. Čecha, vpravo ulice Podvalí.
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Příkopy byly součástí města v podstatě až do druhé poloviny 19. století.
 
V souvislosti s příkopy je třeba pozměnit obecně přijímaný názor na starý název ulice Palackého, který se v archi-
váliích vyskytuje ve formách Sperloch, Sprloch, Šprloch a dokonce i Šprdloch. 
V urbáři kojetínského panství z roku 1567 je tento název již uveden a je zde zapsáno 16 majitelů chalup či gruntů 
s platbami vrchnosti. Lze se tedy domnívat, že ulice vznikla u městského příkopu dávno před tímto datem.

Grunty a chalupy byly v této ulici stavěny ze směru od Olomoucké brány ve vzdálenosti kolem dvaceti metrů od příko-
pu. Tuto skutečnost dokladuje i mapa II. vojenského mapování z let 1836 až 1852. Vzdálenost od severní zdi bývalé 
židovské synagogy, činí na základě měření v terénu 56 metrů k patě nejbližšího protějšího domu v této ulici. Poslední, 
nejvzdálenější chalupa od Olomoucké brány, končila v dnešním uličním ohybu (vjezd do areálu bývalé sladovny a na 
současné sídliště Sever).
 
Prostor před chalupami tvořila cesta a určitý manipulační prostor. Ulice za ohybem dále nepokračovala, protože smě-
rem k Vyškovské bráně byl vyhloubený příkop a nevedla vedle něj žádná cesta. Vzdálenost od hradeb k hranici prvního 
pozemku s chalupou a zahradou ve Vyškovské ulici činila 30 metrů, což byla šířka příkopu. 
Domy v uličce Pořadí byly stavěny postupně (čili po řadě – odtud snad název Pořadí) a při stavbě jejich obvodových zdí 
byla, kvůli úspoře materiálu, využita stojící kamenná zeď původní městské hradby.

Starý název Palackého ulice Šperloch nevychází tedy z pojmu šperloch, znamenající plachtu s malým okénkem 
nebo průhledem v plachtě formanského nebo vojenského vozu, nýbrž podle dnešního pojmu „Slepá ulice“. 
Ulice byla směrem k Vyškovské bráně uzavřena, nemohlo se v cestě pokračovat dále.
Je nutno vycházet z němčiny, kdy sloveso „sperren“ znamená uzavřít, zavřít, zamknout a podstatné jméno „das Loch“ 
vyjadřuje díru, jámu, dolík, otvor, případně další související pojmy. Správně měli staří písaři psát v archiváliích Sperr-
loch, nikoliv Sperloch.

Úsek příkopu v Palackého ulici, od ohybu k Vyškovské bráně, byl prvním úsekem, který byl na levé straně od Vyškovské 
brány zasypán, tedy zúžen, aby byla vytvořena cesta, kterou by bylo možno projet z Vyškovské ulice na ulici Sperrloch. 
Tím došlo ke spojení obou ulic a zhruba 150 let, až do poloviny 19. století, se Sperrloch stal součástí Vyškovského před-
městí, jeho název velmi pomalu postupně zanikal a byl nahrazen názvem ulice Vyškovská a později ulicí Palackého. 
I dnes však mnozí z nás tento název části města – Sperrloch používají.

Je třeba si uvědomit, že domy u dnešní silnice na pravé straně ulice od Vyškovské brány směrem ke Sperrlochu, byly 
postaveny až na zasypaném příkopu a po „zaklenutí“ říčky Psolučky, což je převedení jejího povrchového toku do 
podzemního potrubí. Dříve, než byly tyto domy postaveny, stály zde stodoly nebo “šopy“ sloužící obyvatelům chalup 
v dnešní uličce Pořadí. Kvůli úspoře materiálu při výstavbě chalup či domů v této uličce, byla a někde dosud je, 
jedna z obvodových zdí těchto objektů, původní hradební zdí. 

Městský příkop, vedoucí od Vyškovské brány k bráně Kroměřížské, měl obdobný charakter, jako příkop v dnešní Pa-
lackého ulici. Od Vyškovské brány či spíše od dřevěného můstku vedoucímu k bráně, pod nímž byla v příkopu prohlu-
benina tvořící malý rybník zvaný Motélník (snad z důvodu většího výskytu motýlů), až po ohyb před budovou dnešního 
gymnázia, nebyla tato část dnešní ulice průjezdná. Pokud se chtěli obyvatelé z Vyškovské ulice dostat do ulice Žebrač-
ka či ulice Kroměřížské, museli se vydat na konec ulice, kde byl můstek přes nepojmenovaný potok a zahnout doleva 
na ulici Křenovskou a dnešní ulicí Hanusíkovou se přemístit až ke Kroměřížské bráně.

Městské příkopy plnily svou obrannou funkci zcela jistě dlouhá léta. V zachovalých panských urbářích, kde jsou podrob-
ně vypsány robotní práce, však není uvedena povinnost poddaných příkopy udržovat. Je možné, že vedení města, 
které obvykle mělo údržbu příkopů na starosti, či zástavní věřitelé (viz dále) a následně řádní majitelé města, neměli 
zájem a ani peníze k udržování obranné funkce městských příkopů. Ty během staletí ztrácely svou smysluplnost, po-
malu se zanášely rostlinami a staly se z nich zarostlé bažinaté prohlubně se všemi průvodními negativními jevy (komáři, 
zápach z městských odpadů - fekálií, zdroj nemocí a zranění).

Kojetínský kronikář a učitel Karel Stégr (1874–1956, v tovačovské matrice narození je otcovo i dědovo příjmení psáno 
Stégr, nikoliv jak se nyní chybně píše Štéger či Stéger nebo Štégr) ve svém literárním článku o návštěvě císařovny Ma-
rie Terezie v Kojetíně v roce 1748, která Kojetínem projížděla do Olomouce na kontrolu opevnění, fiktivně popisuje, jak 
asi vypadal městský příkop z můstku před Kroměřížskou bránou, v době této návštěvy – „...Zatím pan rektor náhodou 
pohlédl z můstku do greftu (příkopu) a – lekl se, a leknutím oněměl. Jen prstem ukazoval do příkopu, kudy sem přité-
kala voda Psolučky od Vyškovské brány. V tom greftě i na břehu z obou stran – plno střepů, hrnců i kastrolů rozbitých, 
hadrů a smetí, pravá ohavnost…- ...vyzvali vojsko (zřejmě pořádková služba), aby udělali tu pořádek, ať střepy a hadry 
odnesou o kus dál, aby tu neurážely vznešených hostů.“ 
S velkou pravděpodobností se tento fiktivní literární pohled na stav příkopů blížil skutečnosti.
I proto, ale i z důvodu zaniklé funkčnosti tohoto typu obranného systému městského opevnění, byly kojetínské městské 
příkopy postupně zaváženy.
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V červenci roku 1877 vypracoval stavitel Jindřich Kotouček „Nákres stran upravení valu od mosta vyškovské ulice po 
most v kroměřížské ulici vedoucí v Kojetíně“ (neupraveno), ve kterém jsou vedle úprav toku říčky Psolučky, zakresleny 
i řezy navržených úprav valů, včetně příkopu.

Obr. Část nákresu úpravy valu a příkopu od Vyškovské ulice (vpravo dole) k ulici Kroměřížské z roku 1877.

Na místech upravených valů a příkop byly dílem vybudovány městské parky s výsadbou stromů a keřů a na části po-
staveny nové domy. 
Již v červnu roku 1879 byl v Kojetíně založen spolek nazvaný „Jednota pro zakládání sadů a okrašlování veřejných 
míst v Kojetíně“, zkráceně Okrašlovací spolek, jehož činnost spočívala v péči o tyto městské parky, což zahrnovalo 
výsadbu stromů, péči o chodníky, odvodňování parku apod. Zavezený městský příkop v ulici Sperrloch, byl v letech 
1885 až 1887 osázen a vytvořen park, nazývaný Židovský.
Část příkopů v dnešní ulici Palackého od ohybu ke křižovatce u Vyškovské brány byla zprůjezdněna novou silnicí 
a zastavěna novými domky. Park v ulici Svat. Čecha, nazvaný po Rudolfovi, synovi císaře Františka Josefa, Rudol-
fovými sady, byl vysázen Okrašlovacím spolkem již v roce 1882. Tok říčky Psolučky  byl v rámci úprav valů a příkopů 
převeden do podzemního potrubí.

Obr. Jeden z mála pohledů na již zasypaný a osázený městský val a příkop v ulici Svat. Čecha z roku 1903.
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Ale ne všechno, o co Okrašlovací spolek usiloval, se podařilo plnit. 
V dubnu roku 1913 se předseda spolku Jan Rittich obrací svým dopisem na „Ctěné představenstvo města Kojetína“ 
v následující věci. Přepis originálu dopisu bez úpravy zní:
„Podepsaní z usnesení výborové schůze a valné hromady „Okrašlovacího spolku v Kojetíně“, dovolují sobě vznést na 
slavné představenstvo města Kojetína následující:
Okrašlovací spolek v Kojetíně, stará se mimo jiné o sad na Palackého třídě. Sad tento každého roku na jaře s velkou 
námahou a peněžní obětí bývá zřízen, avšak v krátké době bezohlednosti dospělých a rozpustilosti mládeže bývá úplně 
zničen, takže přes léto jest z něho divoká pustina, kde si každý udělal chodník, kde se mu zlíbilo, proto žádáme slušně 
slavné představenstvo, které patří mezi první podporovatele okrašlovacího spolku, aby působilo k tomu by věnován 
byl na ochranu sadu těchto přísnější dozor se strany policie a tomuto ničení a nešváru byl konec udělán. Současně 
upozorňujeme slavné představenstvo na otevřený smrdutý příkop na boční části sadu se nalézající, který hyzdí svým 
vzhledem sady tyto a zápachem v létě otravuje celé okolí a doufáme že příkop tento ctěné představenstvo nahradí 
cementovým kanálem. Právě letos při zakládání nové silnice by byla pro upravení kanálu velmi příhodná doba, neb 
materiál, který při stavění cesty zbyde, dal by se dobře upotřebyti k zasypání položených rour a vysypání tam se nalé-
zajících dolů.
Podepsaní kojí se nadějí, že žádosti naši slavné představenstvo vyhoví a nařídí zvýšení dozoru se strany policie 
v sadech našich, jak v hodinách denních tak i večerních a že otevřený smrdutý příkop nechá nahraditi cementovými 
rourami.“

Obr. Závěrečná část dopisu a razítko Jednoty pro zakládání sadů a okrašlování veřejných míst v Kojetíně, 
podpis předsedy a jednatele spolku.

Z dopisu je zřejmé, že ačkoli byly zbudovány nové parky, přesto vedle nich zůstaly kanály, které odváděly nejenom 
povrchovou vodu, ale i odpadní splašky z okolních usedlostí. Řešením v následujících letech bylo vybudování celo-
městské kanalizační sítě. 
Skutečnosti, uvedené v dopise ohledně „bezohlednosti dospělých a rozpustilosti mládeže“, nás ani dnes, po sto letech, 
nepřekvapují. 
Po vybudování pevných cest a úpravách parků, zmizely bývalé obranné městské příkopy navždy. 

Městské příkopy, vybudované někdy počátkem 14. století, byly součástí města Kojetína přes pět set let. Zpo-
čátku plnily svou obrannou funkci. Nedovíme se však, kolik vojáků v nich v dobách různých válek zahynulo, 
kolik místních či cizích obyvatel se v nich utopilo, ale zcela jistě víme, že časem přestaly plnit svůj prvotní účel 
a staly se z nich nepotřebné bahnité plochy, sloužící jako odpadní jámy se všemi nehygienickými projevy. 
Vybudováním parků na upravených plochách bývalých městských obranných příkopů, se ukázala neocenitel-
ná prozíravost a zkušenost našich předků, prospívající dnešním a snad i budoucím generacím.

Pokračování příště
Miloš Krybus, Božena Hanáková-Urbanová, Josef Bibr
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MĚSTSKÁ KNIHOVNA MěKS KOJETÍN
Prázdniny v knihovně
– i o prázdninách
je u nás zábava
Pravěk
Dne 10. července 2023 přivítala Měst-
ská knihovna MěKS děti z letního pří-
městského tábora „Pravěk“, pořáda-
ného DDM Kojetín. Zájemci o historii 
začali své putování načerpáním infor-
mací a zajímavostí z našich knihov-
ních fondů.

Příroda
Čtvrtek 24. srpna 2023 patřil dětem 
z příměstského tábora v Chropyni, je-
hož zaměřením byla příroda. V knihov-
ně na ně čekalo sdílené čtení z knihy 
V knihovně je lev (Michelle Knudsen) 
a luštění.

Zkus si práci knihovníka! (pro děti 
7-15 let) – zábavné prázdninové čtení 
spojené s tvořivými dílničkami, hrami, 
soutěžemi, luštění a možností zkusit si 
práci knihovníka.

Pohádkové dopoledne (pro děti do 
7 let) – pohádkové čtení pro děti s ma-
minkami (či tatínky, babičkami a dě-
dečky). Četly se pohádkové příběhy, 
veselé básničky, hádanky a také jsme 
si společně hráli a tvořili.

Jitka Lorencová

PŘIPRAVUJEME NA ZÁŘÍ 2023
SPOLUPRÁCE SE ŠKOLAMI

S novým začínajícím školním rokem Městská knihovna MěKS Kojetín opět zahájí spolupráci
se všemi kojetínskými školami, školními družinami a Klubem mladých čtenářů z Polkovic a nově i z Lobodic.

VELKÉ PRÁZDNINOVÉ PUTOVÁNÍ
V oddělení pro dětské čtenáře, pro školní družiny a Klub malých čtenářů z Polkovic a Lobodic.

Pojďme si vyprávět o prázdninových dobrodružstvích! Společně si vytvoříme mapu zážitků, budeme vyhledávat
v mapách i průvodcích a chybět nebude ani čtení o zajímavých místech naší země.

DUBÁNEK A TAJNÝ VZKAZ
V oddělení pro dětské čtenáře, pro žáky 1. tříd základních škol

Literární beseda o knize Kláry Smolíkové, která nás letos provázela projektem „Knížka pro prvňáčka“.
Je to vyprávění o zvědavém dubánkovi Borkovi, doplněné fotografiemi z lesního prostředí.

Dubánek spolu se svou kamarádkou duběnkou se vydávají na pátrání po záhadných šipkách v lese…
Čtení je doplněné hrou „šipkovaná“ o hledání cesty do knihovny.

PŮJČOVNÍ DOBA OD 1. ZÁŘÍ 2023

Pokud nás v knihovně již nezastihnete, můžete knihy vracet i na VIC, Masarykovo nám. 8 (přízemí).
Více na: www.mekskojetin.cz/mestska-knihovna facebooku a rajče.net – Městská knihovna MěKS Kojetín

Oddělení pro děti a mládež + internet
pondělí a středa 13–16 hodin

Úterý 13–18 hodin

Oddělení pro dospělé + internet
úterý a čtvrtek 8–12 a 14–18 hodin

pátek 8–12 hodin
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MĚSTSKÉ KULTURNÍ STŘEDISKO KOJETÍN
Kultura o prázdninách
Ani v době prázdnin, době odpočinku, 
dovolených a výletů jsme na kojetín-
ské kultuře nelenili a připravili jsme si 
řadu zajímavých akcí. Pro milovníky 
hudby, se v rámci Kojetínského hu-
debního léta, představilo několik ka-
pel, reprezentujících různé hudební 
žánry. Prázdniny nám zahájili ve čtvr-
tek 12. července 2023, jak jinak než 
domácí, bývalí zpěváci a zpěvačky 
orchestru Diskant s pořadem Hudba 
pro pamětníky, ve kterém nám připo-
menuli hudbu 70. a 80. let minulého 
století.

V podání Františka a Lenky Nikodý-
mových, Ivony Bognárové, Hynka 
Dostála, Stanislavy Dluhošové, Marie 
Šubíkové, Františka Přikryla a Rudol-
fa Kalovského zazněly domácí i za-
hraniční hity.

Folklórní nadšenci přivítali v pátek 28. 
července 2023 cimbálovou muziku 
Bečva z kraje sousedního Valašska 
s primášem Vojtou Gerlou a cimba-
listou Jaroslavem Kneislem, který je 
známý také jako redaktor a moderátor 
rozhlasové relace Na pěknú notečku 
na vlnách Českého rozhlasu Brno. Po 
celý večer panovala na zaplněném ná-
dvoří VIC výborná atmosféra, kterou 
tvořili nejen hudebníci, ale i zpěváci 
z řad návštěvníků, kteří si s chutí za-
pěli především moravské lidové pís-
ničky.

Kytara v mnoha jejich podobách se 
prezentovala v pátek 18. srpna 2023, 
taktéž na nádvoří VIC. V programu 
se představily kapely Foggy Dude, 
Kervežekson, sólisté Daniel Janoštík, 
David Uher a další. Ke cti pořadate-
lům bylo, že veškerý zisk z akce byl 
použitý na Nadační fond dětské onko-
logie Krtek.

V červenci a srpnu se také mohli těšit 
dospělí i děti na projekci v letním kině 
na nádvoří VIC, kde se promítaly fil-
mové novinky. Promítání jsme zahá-
jili vynikající českou komedií Ostrov 
v hlavních rolích s Jiřím Langmajerem 

a Janou Plodkovou, a to 13. července 
2023. Pro nejmenší jsme si přichysta-
li animované pohádky Myška Pattie: 
Na vlnách dobrodružství a Mia a já ve 
filmu. Závěr července patřil opět čes-
ké komedii Život pro samouky s Ja-
nou Plodkovou v hlavní roli. I v srpnu 
si přišli diváci na své, kdy jim byla na-
bídnuta komedie Můžem i s mužem, 
která vznikla na motivy divadelní hry 
a film Přání k narozeninám. S velkou 
návštěvností se setkaly také animo-
vané filmy pro děti Zoubková víla 
a legendární Super Mario Bros. ve fil-
mu. Ale nenechte se zmást názvem 
Letní kino. V projekci budeme pokra-
čovat i ve čtvrtek 7. září 2023, kdy pro-
mítneme českou komedii Buď chlap 
s Jakubem Prachařem o životě muže, 
který ještě ve svých čtyřiceti letech tak 
úplně nedospěl, bývá se svou matkou 
a jaksi mu chybí odvaha dělat věci, 
které by opravdu chtěl. Definitivně se 
letos rozloučíme s filmovou produkcí 
zahraničního fantasy trháku Dugeons 
a Dragons: Čest zlodějů, a to v pátek 
8. září 2023 ve 20.30 hodin.      -miza-
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Tři holky jako květ

Ve středu 2. srpna 2023 se v sále So-
kolovny představily členky divadelního 
souboru Smotaná hadice s nově na-
studovanou hrou Tři holky jako květ. 
I přes parný letní podvečer a sezónu 
zahrádek se Sokolovna zaplnila do 
posledního místa, dokonce se mu-
sely přidávat i židle. Holky z Křenovic 
dokázaly, že i ve třech se dá plnohod-
notně zahrát divadelní hra, která nejen 
diváky pobaví, ale zároveň i dojme 
a probudí v nich sílu lidskosti. Inscena-
ce irské autorky Elaine Murphy vypráví 
příběh tří žen různých generací, které 
spojuje rodinné pouto – babičky, dce-
ry a vnučky. Ty řeší své každodenní 
osobní prohry i vítězství a partnerské 
vztahy. Babička Emily (Emílie Vráno-
vá), která je zároveň spojovacím ele-
mentem mezi její dcerou Laurou (Mar-

tina Večerková) a vnučkou Alicí (Alice 
Ohlídalová), se stará o nemocného 
manžela. Svým věčným optimismem, 
láskou a životními zkušenostmi, tak 
drží rodinu pohromadě. Laura, zkla-
maná z předchozího vztahu, poznává 
nového muže, který jí i přes počáteční 
rozpaky pomáhá znovu žít a vymanit 
se z minulosti. Nejmladší Alice si uží-
vá plnými doušky bezstarostné mládí, 
které končí jedním bujarým večírkem, 
jenž ji nelítostně vrhne do života. Je-
jich společný osud pak poznamená 
nepříjemná událost, která zasáhne 
všechny tři protagonistky. Nakonec si 
ale přes veškerá úskalí najdou cestu 
nejen k sobě, ale i k něčemu novému, 
co vyplní prázdná místa v jejich životě. 
Excelentně vyvážené herecké výko-
ny všech tří hereček, kterým od první 
chvíle jejich příběhy divák věří, pod-
trhuje nevtíravá hudba, promyšlená 
scéna i hra s rekvizitami. Na místech, 
kde se žádá od diváka smích, tomu 

tak je, a naopak při citově silných scé-
nách nejeden divák i slzu uroní, za což 
může bezesporu i režijní vedení Hany 
Svačinové. Příběh v podání Křenovča-
ček překvapí profesionalitou, lidskostí, 
milým a vkusným humorem, které vy-
vrcholí katarzí smíření a naděje. Až bu-
dou Tři holky jako květ z Křenovic zase 
po prázdninách hrát, určitě si na ně 
zajděte a uvidíte sami, že v některých 
případech se amatérské divadlo dá po-
zvednout na profesionální.         -miza-

Návštěva z Polska
V sobotu 15. července 2023 v pod-
večerních hodinách naše muzeum 
navštívil zájezd z Polska, vedený ku-
rátorem sbírek Muzea Ostrov lidových 
krojů Janem Kučou. Polští hosté, je-
jichž předkové pocházeli z Hané, měli 
zájem především o tradiční hanácký 
kroj. Vzhledem k tomu, že v naší stá-
lé expozici Ztracená tvář Hané zrov-
na probíhala rekonstrukce a údržba 
krojů, o kterou se postaraly Kateřina 
Pastyříková a Jana Nováková, muse-
li jsme polským zájemcům nabídnout 
figuranty živé. Krásný dívčí kroj tedy 
prezentovala neméně krásná Eliška 
Sedlářová, kterou doprovodil její ta-
tínek Hubert Sedlář, který byl oděn 
v kroji hanáckého mládence. Tetkov-
ský kroj představovala tetina Hana 
Dvouletá, ta návštěvníkům povyprávě-
la i o jeho zajímavostech a nuancích, 

které překládala z češtiny do polšti-
ny její dcera Vendula. Nezůstalo jen 
u ukázek krojů. Stréc Bertin Sedlář po-
věděl přítomným o tom, jak vypadá ha-
nácké nebe a jeho manželka Kateřina 
předvedla na svojí dceři vázání hanác-

kého šátku, které se setkalo s velkým 
úspěchem a odměněným potleskem. 
Věříme, že naši polští přátelé k nám 
opět zavítají při objevování svých ha-
náckých kořenů.

-miza-
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Kojetínské hody 2023
Nejvýznamnější svátek v roce, Kojetín-
ské hody, se i letos, nejen díky pěkné-
mu počasí, vydařily na výbornou. Už 
v pátek 11. srpna 2023 začaly tyto 
slavnosti otevřením výstavy Kojetín 
v proměnách času, kterou jsme si také 
připomněli 790 let od první písemné 
zmínky o Kojetíně. V prostorách gale-
rie VIC přítomné po úvodních tónech 
klavíru, který mistrně ovládá Miluše 
Venclíková, přivítala ředitelka MěKS 
Hana Svačinová. Následně předala 
slovo Milanu Zahradníkovi, který pro-
vedl návštěvníky jednotlivými sektory, 
kde hovořil o historii Kojetína od nej-
staršího osídlení až po současnost. 
Na závěr promluvil starosta Kojetína 
Leoš Ptáček, který zahájil Kojetínské 
hody. Od 17.00 hodin také probíhala 
týmová soutěž pro milovníky zlatavé-
ho moku, a to Pivní míle, při které po-
znávali účastníci restaurační zařízení 
Kojetína, Popůvek a Kovalovic, kde 
absolvovali různé disciplíny.
Sobota 12. srpna 2023 se nesla od 
ranních hodin v pohodovém duchu. 
Pro domácí i přespolní byly připra-
vené jízdy historickými vlaky na trati 
Kroměříž-Kojetín-Tovačov. Od 9 hodin 
se mohli zájemci o hasičský sport zú-
častnit závodů O hodový koláč, který 
probíhal na hřišti u stadionu Morava. 
Současně zaplnili také areál sokolské 
zahrady volejbalisté, při příležitosti 
konání Volejbalového turnaje Střední 
Moravy Memoriálu Michala Staňka. 
Lákavým počinem byla také expozice 

hospodářských zvířat v chovatelské 
areálů na Podvalí, kde probíhaly od 
desáté hodiny ranní ukázky práce asi-
stenčního psa, králičí hop a nejmenší 
návštěvníci se také mohli těšit na růz-
né hry, soutěže a atrakce. Stranou ne-
zůstali ani kojetínští zahrádkáři. Ti si, 
jako každý rok, připravili výstavu kvě-
tin, lahodící nejen oku, ale i duši. I so-
botní odpolední program byl nadmíru 
bohatý. Úderem 14. hodiny odpolední 
se zaplnilo nádvoří VIC harmoniká-
ři, kteří přijeli poveselit sebe i ostatní 
na XXIII. setkání harmonikářů Vladi-
míra Pospíšila. Restaurace Na Hrázi 
U Tondy nabídla projížďky na poní-
cích pro děti i živou hudbu pro dospělé 
a od 17.30 hodin mohly zavítat děti na 
dětské odpoledne s Divadlem Koráb 
do Palackého parku a tam si užít nejen 
pohádku O Sněhurce a sedmi trpajzlí-
cích, ale také spoustu písniček, taneč-
ků, her a soutěží. Po mši svaté, která 
se odbývala v kostele Nanebevzetí 
Panny Marie od 18 hodin, celý sobotní 
den završila hodová zábava s kapelou 
TTQ v areálu sokolské zahrady.
Nedělní ráno se pomalu začalo klubat 
z unavené hodové soboty a Kojetín 
se začal probouzet po probdělé noci. 
Masarykovo náměstí začalo ožívat 
pouťovými atrakcemi a stánky s růz-
ným sortimentem. V 9 hodin začala 
ranní mše svatá a před Sokolovnou 
už se pomalu začali scházet krojova-
ní. Následně průvod vyrazil společně 
s Ječmínkovou jízdou králů Tyršovou 
ulicí, ulicí Svatopluka Čecha přes Ko-
menského náměstí. U kostela Nane-

bezvetí Panny Marie, kde krojovaní 
počkali na farníky, kteří se do průvodu 
přidali a společně prošli přes náměs-
tí až na radnici, kde kojetínští Hanáci 
žádali vedení města o předání ha-
náckého práva. Po vylákání starosty, 
místostarosty a personálu z radnice, 
přešel průvod na pódium, kde se od-
bývalo samotné předávání hodového 
práva. Po požehnání hodů farářem 
Pavlem Ryšavým byl starosta Leoš 
Ptáček nařčen z pozdního otevření 
Měšťanského pivovaru, ze špatného 
stavu kojetínských chodníků a ná-
sledně vyplacen. Vyplacen byl i Marek 
Štětkář mladší, za zástupce společ-
nosti Technis, kteří byli povětšinou na 
dovolené. Ředitelka MěKS Hana Sva-
činová se z trestu, který jí přináležel 
za malou účast folklórních souborů, 
vykoupila bečkou piva. Poté si všichni 
společně zazpívali tradiční píseň Čí só 
hode. Následně vystoupili národopis-
né soubory Bezměrováček, Ječmínek 
Chropyně, Kosíř z Kostelce na Hané, 
Hlahol Mysločovice, Hanácké sóbor 
Kroměříž, Hanácké sóbor Hruška, 
Kněžpolský mužský sbor, Děvčice 
z Kněžpola a na závěr domácí Ha-
nácká beseda. Přechod mezi folklórní 
částí programu završila dechová hud-
ba Hulíňané. V odpolední části progra-
mu vystoupili členové sportovního tan-
ce Swing Kojetín, písničkářka Marie 
Matějčková a kapela Něco mezi. Zla-
tým hřebem letošních hodů byl koncert 
Davida Kollera, který nejen zazpíval 
své známé hity, ale v závěru produkce 
také usedl za bicí. Pro zájemce, kteří 

Vernisáž výstavy Kojetín v proměnách času a zahájení letošních hodů starostou Leošem Ptáčkem

Kojetínská pivní míle Kroměřížská dráha – historické vlaky Židovský hřbitov
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Volejbalový turnaj Výstava květin

Ochutnávka Měšťanského pivovaru Setkání harmonikářů

Restaurace Na Hrázi Eliška – dívka z plakátu

Krojovaný průvod městemJečmínkova jízda králů

Požehnání hodového práva

Pohádkové odpoledne s divadl. Koráb

Starosta dostal „na gatě“

U kostela se přidali farníci

Předání hodového práva

chtěli pokračovat ve folklórním duchu, 
vyhrávala do večerních hodin cimbálo-
vá muzika Dubina v čele s primášem 
Luďkem Koutným. Po celé hody měli 
možnost příchozí navštívit expozice 
v našem muzeu Ztracená tvář Hané, 
Když byla ještě technika v plenkách, 
Hrůzostrašné sklepení, nebo nově 

otevřenou výstavu Kojetín v promě-
nách času. Součástí hodového pro-
gramu bylo i otevření kostela Nane-
bevzetí Panny Marie pro veřejnost, 
Hodovní prohlídky židovské synagogy, 
Den otevřených dveří s ochutnávkou 
piva v Měšťanském pivovaru Kojetín. 
Příjemným zpestřením byla také ne-

dělní výstava obrazů a fotografií tvůrčí 
skupiny Signál 64 ve Fortně u hotelu 
Pivovar.
Věříme, že každý si našel to, co bylo 
jeho srdci milé a příští rok se bude-
me těšit znovu a doufat, že kojetínské 
hody se ponesou zase ve veselém 
a pohodovém duchu.                 -miza-

Hasičské závody „O hodový koláč“

Bohatý program chovatelů
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Hlahol Mysločovice Děvčice z Kněžpola

Hanácká beseda Kojetín

Dechová hudba Hulíňané

Pouťové atrakce Klub sportovního tance Swing Kojetín

Hanácké sóbor Hruška

Cimbálová muzika Dubina Galerie Fortna

David Koller

Hanácké sóbor Kroměříž

Bezměrováček Kosíř Kostelec na HanéJečmínek Chropyně

Kněžpololáci

Marie Matějčková Něco Mezi
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CENTRUM SOCIÁLNÍCH SLUŽEB KOJETÍN INFORMUJE
Voda – základ života
aneb Putování
po moravských řekách
a vodních nádržích
Se zajímavou přednáškou nás při-
jel navštívit Dušan Pořízka z Lipníka 
nad Bečvou, který nám připravil krás-
nou prezentaci o moravských řekách 
a vodních nádržích. Bohatá fotogra-
fická dokumentace nám přiblížila řeky 

na Moravě a přehradní ná-
drže. Zjistili jsme kde, které 
řeky pramení, kde stékají, 
a do kterého moře ústí. Také 
jsme ve fotogalerii zavzpo-
mínali na povodně z roku 
1997 a dozvěděli jsme se 
něco blíže o projektu Dunaj-
-Odra-Labe a Baťův kanál. 
Přednáška byla velmi zají-
mavá a seniory bavila.

Pavlína Gremlicová

Canisterapie
– letní setkání
Další z oblíbených lekcí canistera-
pie proběhlo v letních dnech na DPS 
6. května. Navštívili nás opět pejs-
ci Jamie a Banie (rasy border kolie) 
s paničkou Janou Janků. Přízeň se-
niorů si získali okamžitě. Vyzkouše-
li jsme si vodění pejsků na vodítku, 
krmení pamlskama a viděli psí tanečky. 
Také jsme se dozvěděli, že plemeno 
border kolie pochází z Velké Britanie 
a bylo vyšlechtěno jako ovčácký pes 
na pastvu ovcí. Tito pejsci jsou velmi 

inteligentní a energičtí.
Jsme moc rádi, že pravidelné lekce 
mohou u nás probíhat díky projek-

tu Ježíškova vnoučata a organizaci 
SpoluTudy.cz. 

Pavlína Gremlicová

Letní grilování
V srpnu jsme pro naše seniory připra-
vili letní grilovaní s písničkou a venkov-
ní hrou. Jedno odpoledne proběhlo na 
DPS Stan. Masara a druhé na DPS 
6. května. Celková účast byla okolo 
padesáti účastníků. Hudební doprovod 
zajistil Jaroslav Přikryl, který jako vždy 
hrál skvěle hity všech žánrů a senioři si 
s chutí zazpívali s ním. Kdo chtěl mohl 
si zahrát zahradní hru 4 giant – hra pro 
dva hráče na principu piškvorek, s tím, 
že hra je svižnější, rychlejší, protože 
vítěz potřebuje řadu jen ze čtyř stejně 
barevných políček. Samozřejmě ne-
chyběly grilované špekáčky a sladká 
tečka na závěr. Jsme moc rádi, že si 
obě odpoledne naši senioři užili a spo-
kojenost na nich byla znát. 

Pavlína Gremlicová

Procházka nordic walking
Plánované srpnové procházky se zú-
častnila jen jedna seniorka. Ostatní 
zájemce odradilo zatažené počasí. Na-
konec po celou dobu procházky neza-
pršelo vůbec a my zvládly okruh sviž-
ným tempem dlouhý 5,5 km za zhruba 
hodinu. Stále budou probíhat pravidel-
né procházky – méně náročné i delší, 
tak, aby si na chuť přišel každý. Těšíme 
se na vás.             Pavlína Gremlicová
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Náboženská obec CČSH Kojetín a Tovačov 

3. 9. 2023 Neděle
RODINNÉ BOHOSLUŽBY

s požehnáním dětem do nového školního roku
od 8.15 hodin ve Skalce (sál Obecního domu)

od 10.00 hodin v Husově sboru

10. 9. 2023 Neděle
BOHOSLUŽBY

od 10.00 hodin v Husově sboru

17. 9. 2023 Neděle
BOHOSLUŽBY

od 10.00 hodin v Husově sboru

Program svátečních setkání v září 2023 (v čase začátku nového školního roku)

„Dobrořeč, duše má, Hospodinu a celé nitro mé jeho svatému jménu! Dobrořeč, duše má,
Hospodinu a nikdy nezapomeň na jeho odměnu!“  Žalm 103,1-2

24. 9. 2023 Neděle – "sv. knížete Václava"
SLAVNOSTNÍ BOHOSLUŽBY
od 10.00 hodin v Husově sboru

1. 10. 2023 Neděle – Díkůvzdání za úrodu
SLAVNOSTNÍ BOHOSLUŽBY

od 8.15 hodin ve Skalce (sál Obecního domu)
od 10.00 hodin v Husově sboru

CÍRKEV ČESKOSLOVENSKÁ HUSITSKÁ

Biblický citát měsíce:Myšlenka měsíce:Citát měsíce:

„Všechnu svou starost svěřte jemu,
vždyť jemu na vás záleží.“  1. list Petrův 5,7

Oznámení: Farní úřad CČSH v Ko-
jetíně (Husova 796, kancelář v příze-
mí) je k dispozici členům i veřejnosti 
v pondělí a ve středu od 9 do 15 hodin. 
Jinak dle dohody. Volejte, laskavě, na 
telefonní číslo 777 706 511 nebo pište 
na email: ccsh.kojetin@centrum.cz
Naší sestrou farářkou je Petra Hruško-
vá z Hranic n/M., telefon: 606 207 782 
email: petra.hruskova@email.cz  

Naše společenství je „otevřené“ všem 
„hledajícím“!

Letošní prohlídky Husova sboru, sy-
nagogy, probíhají. Prohlídky je třeba 
objednat předem na farním úřadě, 
osobně, či telefonicky, anebo na VIC 
Kojetín, Masarykovo nám. 8, telefon: 
581 202 202, 774 001 403.

Podrobnější informace a aktuální data 
setkání i mnoho dalšího najdete na na-
šich webových stránkách:
http://ccshkojetin.cz/
a v aktuálním čísle Kojetínského zpra-

vodaje: https://mekskojetin.cz/archiv-
-casopisu Fotogalerie: https://www.
zonerama.com/captainjtc  FB: https://
www.facebook.com/ccsh.kojetin
Stránky naší Olomoucké diecéze: 
http://ccsholomouc.cz/  Aktuálně 
z CČSH: https://www.aktualne.ccsh.
cz/ Bohoslužby on-line: https://www.
aktualne.ccsh.cz/bohosluzby-a-pro-
mluvy.html
Společně pomáháme potřebným: htt-
ps://www.husitskadiakonie.cz/poma-
hejte-s-nami/    

Slavnostní bohoslužby k uctění sv. kní-
žete Václava připadají letos na neděli 
24. září od 10 h. v našem kojetínském 
Husově sboru. 

Hodovní prohlídky Husova sboru se 
opět velmi vydařily. Husův sbor CČSH 
v Kojetíně (bývalá židovská synago-
ga), jako každým rokem, přivítal hoj-
ný počet návštěvníků, kteří mimo jiné 
obdivovali pracovníky MěKS zřízený 
židovský koutek, umístěný v Kolum-

báriu sboru (tedy v nejstarší části sy-
nagogy).

Náš Husův sbor, bývalá synagoga, 
byl zmíněn starostou Leošem Ptáč-
kem v Cyklotoulkách na ČT – Tovačov 
a jeho okolí: https://www.ceskatelevi-
ze.cz/porady/10414424499-cyklotoul-
ky/223471292050024/ zhruba kolem 
8. minuty pořadu.
                                          Jiří Pleva

Anekdota měsíce:
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TJ SOKOL KOVALOVICE
Kovalovice se vrátily
na své hřiště
Jarní část odehrály na hřišti Haná 
Měrovice, kde našly výborné zázemí 
a také podporu svých fanoušků, kteří 
je neváhali přijet povzbudit. Odměnou 
jim bylo nejen 9. místo zaručující jis-
tou záchranu v 1.A třídě, ale hlavně že 
mohly být dokončeny úpravy hrací plo-

chy a vylepšeného zázemí pro diváky. 
Je to dodatečný dárek k 80. výročí klu-
bu, které proběhlo loni. V historii klubu 
se jedná o největší úpravu hrací plo-
chy, která má teď daleko lepší kvalitu 
než předchozí jílovitá.
Ani se tomu nechce věřit, že zde pů-
vodně do roku 1938 byla úzká zmola, 
zarostlá olšemi, kterou protékal potok, 
a kterou generace místních obětavých 

nadšenců svým úsilím přeměňovaly 
na hřiště, kde se dal hrát fotbal. Ze-
jména voda a silné deště znamenaly 
komplikace a nejednou se záplavové 
vody přehnaly přes celou hrací plochu, 
naposledy v červnu 2019. Na podzim 
2019 proběhla oprava kanalizace, kdy 
před střídačkami byl vyhlouben ně-
kolikametrový výkop. Město Kojetín 
provedlo letos na své náklady vyčiš-
tění zaneseného poldru nad areálem 
hřiště.
V letošním roce došlo i k rozšíření 
plochy odebráním hlíny v rozích hrací 
plochy. K novému vybavení patří i mo-
derní branky, které nahradily původní 
ze železa. Jediné, co se nepodařilo, 
je odstranit výškový rozdíl mezi horní 
(u šaten) a dolní brankou, který činí 
neuvěřitelných 150 cm. Dále domácí 
zlepšili zázemí pro diváky vybudová-
ním tribunek se sedadly v klubových 
barvách za horní brankou, zastřešili 
pergolou lavičky se stolky v občerstvo-
vací zóně. Zlepšení doznalo i ozvuče-
ní areálu zásluhou Jana Krejsy, který 
dodal nové reproduktory.
Veškeré práce byly provedeny pod 
záštitou firmy Jaromír Vrba. Všechny 
tyto akce, jejichž celkové náklady se 
pohybují kolem 860 tis. Kč bylo mož-
né realizovat díky finanční podpoře 
Města Kojetín, Olomouckého kraje 
a sponzorům, zejména firmě Acco-
lade. Rekonstrukci hrací plochy pro-
váděla firma Král. Podílel se na ní 
i Radek Tvrdoň mladší ve spolupráci 
s Leošem Večerkou návozem zeminy 
z prosenického cukrovaru v množství 
cca 600 tun a její rozprostření po hrací 
ploše. Provedli i úpravu okolních ploch 
včetně poldru. Všem patří velké díky 
za to, že svůj čas, energii a zdraví vě-
nují rozvoji kovalovské kopané. 
Teď aby se dařilo domácím na novém 
hřišti a pro soupeře, aby zdejší hřiště 
bylo místem, kam se pro body nejez-
dí tak snadno. Hodně zdaru do další 
sezóny!
Kádr týmu 1.A muži Sokol Kovalovi-
ce na sezónu 2023/2024: Brankář: Vít 
Švec. Obránci: Martin Růžička, Marek 
Ohlídal, Dominik Zavadil, Tomáš Kan-
tor, Martin Šafránek. Záložníci: Matěj 
Řezáč, Tomáš Vojáček, Jakub Palkov-
ský, David Bibr, Daniel Židlík. Útočníci: 
Filip Rybovič, Jakub Krčmař, Dušan 
Židlík, Jakub Ševeček, Pavel Otáhal, 
Tomáš Hromada. Trenér: Marek Še-
veček.
Na podzim přišli dva noví hráči. Mar-
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tin Růžička do obrany. Hrál ve Viktorii 
Přerov, pražský přebor za Dolní Počer-
nice a Uhříněves, naposledy za Čeky-
ni. Do útoku přišel Tomáš Hromada.
Do uzávěrky zpravodaje byly odehrá-
ny dvě kola se střídavými výsledky.
Sobota 12. 8. 2023 – muži 1.A tří-
da skupina B: FK Slavonín – Sokol 
Kovalovice 3:1, poločas 0:1. Branky: 
15´ 0:1 Tomáš Kantor, 47´1:1 Oskar 
Zelený, 48´ 2:1 Josef Kraus, 65´ 3:1 
David Heil (pokutový kop).
Dosavadní nepříznivá bilance se Sla-
vonínem, 1:3 doma a 2:3 ve Slavoní-
ně, mohla být v prvním utkání minulos-
tí. Kovalovicím vedení zajistil už v 15. 
minutě sváteční střelec Tomáš Kantor. 
V zápase rozdílných poločasů měly 
v první půli Kovalovice jednoznačně 
navrch a mohly vést i 3:0. Ale chyběl 
koncový hráč, který by tutovky promě-
nil. Domácí chybovali v obraně, ale ne-
byl už nikdo, kdo by toho gólově využil. 
Naopak domácí stoprocentně využili 
ztráty koncentrace v řadách hostí a ve 
47. a 48. minutě otočili skóre. Kovalo-
vice ale nerezignovaly a vytvořily si tři 
super šance po centrech do pokutové-
ho území, ale víc než jednu tyč z nich 
nevytěžily. Pomyslný hřebíček do akti-
vity hostí pak zabila penalta v 65. mi-
nutě, protože do konce zápasu už byla 
veškerá snaha jen platonická. Je to 
velká škoda, zvláště po prvním velmi 
nadějném poločase, doslova si nechat 
si uniknout velkou šanci na  úspěšný 
vstup do soutěže. 
Neděle 20. 8. 2023 – muži 1.A třída 
skupina B: Sokol Kovalovice – SK 
Bělkovice-Lašťany 4:0, poločas 2:0. 
Branky: 12´1:0 David Bibr, 20´ 2:0 Fi-
lip Rybovič, 56´ 3:0 Jakub Ševeček, 
65´ 4:0 Filip Rybovič.
Premiéra nového hřiště se Kovalovi-

cím vydařila po všech stránkách. Hos-
té zpočátku působili odevzdaně, po 
dlouhé cestě unaveně a aktivním do-
mácím umožnili dvoubrankové vede-
ní. Potom se rozehráli, ale měli pořád-
nou smůlu v zakončení, kdy v prvním 
poločase nastřelili 2x tyč a 1x břevno. 
K tomu ve druhém poločase přidali dal-
ší dvě trefy jen do tyče. Domácí trefili 
břevno hned na začátku a pak už cílili 

do branky. Oživení útoku přinesl Filip 
Rybovič. Na první gól nahrál Davidu 
Bibrovi po průniku zprava. Druhý tre-
fil přesně do šibenice z přímého kopu 
a čtvrtý pak zakončil po úniku stře-
dem hřiště. Třetí branku po sólu na 
levé straně dal Jakub Ševeček. Hrá-
lo se za horkého letního počasí, kdy 
vlna veder udržuje ve dne teploty 
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Kdy Utkání 
NE 03.09. 10:00 Sokol Kovalovice – Želatovice/Újezdec
ČT 07.09. 17:00 Horní Moštěnice – Sokol Kovalovice
SO 09.09. 10:00 Sokol Kovalovice – Bochoř
SO 16.09. 09:30 Čekyně – Sokol Kovalovice
SO 23.09. 14:00 Troubky – Sokol Kovalovice
SO 30.09. 10:00 Sokol Kovalovice – Vlkoš
SO 07.10. 10:00 Volno
NE 15.10. 15:00 Volno
SO 21.10. 10:00 Sokol Kovalovice – Troubky
NE 29.10. 10:30 Vlkoš – Sokol Kovalovice

nad 30°C. Proto byly v polovině poločasů pauzy na ob-
čerstvení. Sympatický výkon Kovalovic potěšil početné di-
váky, kteří na premiéru zavítali a využívali novou tribunku 
se sedadly u bufetu, která je ve stínu. Také nová pergola 
přišla vhod. Domácí tým plně využil domácího prostředí 
a vrátil tak Bělkovicím porážku 0:4. Na jaře v Měrovicích 
Kovalovice vyhrály 1:0.
Vstup se domácím povedl a na domácím hřišti mohou být 
nelehkým protivníkem i pro další soupeře a doma budou 
bojovat o důležité body. 
V září začnou soutěže i v žákovských a mladších kategori-
ích. Svou premiéru v okresním přeboru po více než dvaceti 
letech absolvují mladší žáci v neděli 3. 9. 2023 od 10 hodin 
domácím zápasem s týmem Želatovic/Újezdce. Své sou-
peře vyzvou i starší a mladší přípravky. A první fotbalové 
krůčky zkouší ti nejmenší. Prostě v Kovalovicích je o bu-
doucnost kopané postaráno. Tak ať se daří! Jaroslav Bělka

OFS Přerov – mladší žáci – okresní přebor
SEZÓNA 2023/2024 – PODZIM 2023

Kdy Utkání 
SO 12.8. 17:00 FK Slavonín – Sokol Kovalovice
NE 20.8. 16:30 Sokol Kovalovice – SK Bělkovice/Lašťany
SO 26.8. 17:00 SK Chválkovice – Sokol Kovalovice
SO 2.9. 16:00 Sokol Kovalovice – Sokol Opatovice
SO 9.9. 16:00 FC Beňov – Sokol Kovalovice
NE 17.9. 14:00 Sokol Kovalovice – FC Želatovice B
NE 24.9. 15:30 Sokol Kovalovice – Spartak Lipník n. B.
NE 1.10. 15:00 FC Sigma Hodolany – Sokol Kovalovice
NE 8.10. 15:00 Sokol Kovalovice – FK Nové Sady B
NE 15.10. 15:00 FK Velká Bystřice – Sokol Kovalovice
NE 22.10. 14:30 Sokol Kovalovice – FC Kralice n. H.
NE 29.10. 14:30 SK Slatinice – Sokol Kovalovice
SO 4.11. 14:00 Sokol Kovalovice – FK Hlubočky
SO 11.11. 14:00 FK Hlubočky – Sokol Kovalovice

KFS Olomouc – muži 1.A třída skupina B 
SEZÓNA  2023/2024 – PODZIM 2023

Utkání FK Hlubočky – Sokol Kovalovice 11. 11. 2023 se 
odehraje pouze za příznivého počasí.
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Běh Morava Run
potřetí přes Kojetín
V sobotu 19. srpna 2023 v ranních 
hodinách bylo na Masarykově ná-
městí rušno. Kojetín byl jedním 
z 29 předávkových míst štafeto-
vého běhu Morava Run. Obliba 
tohoto běhu stoupá. Letos se ho 
zúčastnilo 47 týmů ve dvou katego-
riích 7–9 členů (10–12 členů). Start 
byl v pátek 18. srpna odpoledne ve 
vlnách pod Kralickým Sněžníkem. 
Běžci musí zdolat bezmála 260 
km rozdělených do 29 úseků, aby 
doběhli do cíle v Lanžhotě. Tra-
sa běhu kopíruje tok řeky Morava 
a vede CHKO Litoveském Pomo-
raví, Hanáckem a Slováckem. Ko-
jetín je v pořadí šestnácté předáv-
kové místo a letos běžci probíhali 
v časovém období od 4.00 až do 
7.30 hodin ráno. Každý tým doprovází jedno i více aut.

BĚH MORAVA RUN

Proto se náměstí u VICu zaplnilo běžci a auty. 
Kojetín poskytuje tradičně kvalitní zázemí pro odpoči-
nek a osvěžení. Vzdělávací a informační centrum slou-
ží jako zázemí se svým sociálním zařízením. Letos 
MěKS zajistilo i ranní úklid po akci Kojetínská kytara. 
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TJ SOKOL KOJETÍN – SPORT PRO VŠECHNY

16:00 - 17:00 17:00 - 18:00 18:00 - 19:00 19:00 - 20:00

Po

Hopík                                    
děti 3 - 4 roky                            

Urbánková, Gefingová                                         
členský poplatek: 1 000 Kč

Gymnastika                                    
žáci 6 - 10 let                             

Šubíková,Tvrdý                                         
členský poplatek: 1 000 Kč

Gymnastika                                    
ml. žačky 1 - 4. třída                          

Šubíková, Prokešová, Bosáková                                         
členský poplatek: 1 000 Kč

Kalanetika+Pilates                                                         
Horáková, Rumplíková                                                              

členský poplatek: 1 500 Kč

Út

Předškoláci                                    
děti 4 - 6 let                            

Bosáková, Prokešová                                         
členský poplatek: 1 000 Kč

St

Rodiče a děti                                    
děti 2 - 3 roky                         

Bobišová                                         
členský poplatek: 1 100 Kč za pár

Zdravotní cvičení                                                           
Horňáková                                         

členský poplatek: 1 000 Kč

Kalanetika+Pilates                                                         
Horáková, Rumplíková                                                              

členský poplatek: 1 500 Kč

Čt

Předškoláci                                    
děti 4 - 6 let                            

Bosáková, Prokešová                                         
členský poplatek: 1 000 Kč

Gymnastika                                    
žáci 6 - 10 let                             

Šubíková,Tvrdý                                         
členský poplatek:  1 000 Kč

Gymnastika                                    
ml. žačky 1 - 4. třída                          

Šubíková, Prokešová, Plevová                                         
členský poplatek: 1 000 Kč

Pá
Zdravotní cvičení                                                           

Horňáková                                         
členský poplatek: 1 000 Kč

Rozvrh cvičebních hodin TJ Sokol Kojetín 2023/2024

Sport - gym                                                                                        
žačky 10 - 13 let                                                                                               

Plevová, Sedlářová                                                                                                 
členský poplatek: 1 000 Kč

Sport - gym                                                                                        
žačky 13 - 18 let                                                                                               

Plevová                                                                                                
členský poplatek: 1 000 Kč

Začínáme cvičit 11. září 2023. Všichni jste srdečně zváni!                                                                                                                                                                                                                                     

Další místem, kde si mohou běžci dát malé občerstvení 
a také se osprchovat, je sportovní hala, kde obsluhu zajis-
til Technis. Letos sprcha přišla vhod, protože denní teploty 
přesahovaly 30°C a běžce čekalo ještě 100 km. Obsluhu 
předávkového místa na náměstí každoročně zajišťují hasiči 
JSDH Kojetín. Pro běžce připravili láhve s jonťákem a me-
louny. I letos byly na Kojetín jen kvalitní ohlasy. Na památku 
jsem pořizoval fotografickou dokumentaci nejen na náměs-
tí, ale i v terénu. Přes Kojetín se běželo od Uhřičic Špalírem 
přes Stružní, Olomouckou na Masarykovo náměstí. Další 
úsek do Kroměříže vedl přes Komenského náměstí, dále 
Kroměřížskou, Blanskou a dál po polní cestě k silnici do 
Chropyně přes koleje kolem ČOVky a podél břehu Moravy 
k Bezměrovu. 
Dík patří všem, hlavně Lukáši Mikovi, Václavu Mirvaldovi 
a Janu Jančíkovi ze skvělou reprezentaci Kojetína.

Jaroslav Bělka 
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MALÁ KOPANÁ KOJETÍN
FC Bubu Kojetín
2. liga PLMK (Přerovská liga malé ko-
pané)

Sezónu 2022/23 jsme s týmem FC 
Bubu úspěšně zakončili krásným 
3. místem, což málokdo čekal. K naší 
smůle postupovaly jen dva týmy ze 
čtrnáctičlenné tabulky. Minulou se-
zónu 2021/22 nám rovněž postup do 
1. ligy jen těsně unikl podobným způ-
sobem. Postupové naděje nám zhatila 
jedna jediná branka inkasovaná v sa-
motném závěru hry v posledním zápa-
se. I tyto okamžiky k fotbalu prostě patří. 
Nyní se připravujeme a těšíme na no-

vou sezónu 2023/24, kdy se 
opět setkáme se stávajícími 
i novými kvalitními soupeři. 
Za podporu malé kopané 
v Kojetíně děkujeme Měs-
tu Kojetín, Gymnáziu Ko-
jetín a Jaroslavu Bělko-
vi. Domácí zápasy týmu 
FC Bubu  v nové sezóně 
2023/24 by měli opět pro-
bíhat na podzim každou 
druhou sobotu dopoledne 
v 11.30 hodin na hřišti gym-
názia Kojetín u sportovní 
haly. Všichni příznivci malé 
kopané jsou samozřejmě vítáni.  

     Za tým FC Bubu el kapitán
Zdeněk Hruboš

Stanový tábor 2023
V termínu od 29. července do 12. 
srpna 2023 se uskutečnil letní skaut-
ský tábor na TZ Šemíkovice v okrese 
Třebíč v kraji Vysočina. Letošním té-
matem celotáborové hry byl Pravěk, 
přesněji „Pravěká tlupa Tawak“, a naši 
účastníci tak měli možnost seznámit 
se s kulturou, zvyky a způsobem živo-
ta pravěkých lidí. Nováčci se dozvě-
děli, co je „skauting“, a jak probíhají 
denní skautské nástupy a noční hlídky. 
Kromě celotáborové hry se program 
skládal z dalších her v lese i na louce 
– např. „Noemova archa“, „Oblékaná“, 

všemi oblíbená hra „Tanky“ či noční 
hra „Tichošlápek“. Kromě her si účast-
níci procvičili tábornické dovednosti 
jako je příprava dřeva a stavba táborá-
ku, vaření jídla v kotlíku na ohni, brou-
šení sekery a svých kapesních nožíků. 
Za deštivého počasí probíhal klidnější 
program v hangáru, kde se hrály různé 
hry, např. „Aukce“, „Minutovka“ nebo 
se tvořily různé výrobky – Věstonická 
Venuše z hlíny, ručně vyráběné po-
hledy pro rodiče či pletené náramky 
z bavlnek. Novinkou letošního tábo-
ra bylo dopolední vaření jednotlivých 
skupin/tlup. Každá tlupa si vyzkou-
šela na vlastní kůži, jaké to je vařit 

v přírodních podmínkách pro celý tá-
bor. Dále se všichni naučili skautskou 
symboliku, umět poskytnout první po-
moc a poznávat místní faunu i flóru. 
Součástí tábora byla střelecká olympi-
áda, kde si táborníci vyzkoušeli střelbu 
z luku, ze vzduchovky i z airsoftové 
pušky, a na ty nejlepší čekal diplom 
s drobnou odměnou. Večerní pro-
gram se skládal zejména z posezení 
u ohně, deskových i nočních her a ne-
chyběla ani stezka odvahy. Během tá-
bora jsme navštívili nedaleký dolmen 
u Rešic, Přeskačské podzemí s la-
byrintem podzemních chodeb a také 
jsme si zajeli do aquaparku v Třebíči 

a na exkurzi do 
Jaderné elektrárny 
Dukovany, kde se 
všem velmi líbilo. 
Věříme, že i přes 
neobvykle chladné 
a deštivé počasí se 
letošní tábor všem 
účastníkům líbil 
a že s námi poje-
dou i v příštím roce.

Lucie Hanáková, 
vedoucí tábora

JUNÁK - ČESKÝ SKAUT - STŘEDISKO 714.03 KOJETÍN



41

Kojetínský zpravodaj                                                                                                                   9/2023

Tovačov

Hledáme kolegy na výrobní
                  i technické pozice.

Uplatnění je možné i bez předchozích zkušeností 
z výroby, zaškolení na konkrétní pozici samozřejmostí.

 stabilita a zázemí německého rodinného koncernu
 odpovídající mzdové ohodnocení pro dané pozice
 osobní ohodnocení, půlroční firemní bonus
 5 týdnů dovolené, dotované stravování

www.prace-goldbeck.cz
+420 602 253 424, prace-tovacov@goldbeck.cz

Největší evropský výrobce 
železobetonových prvků 
pro stavby rodinných 
i parkovacích domů 
a průmyslových hal.

Zašlete svůj životopis přes webovou stránku nebo nás kontaktujte:
GOLDBECK Prefabeton, s.r.o., Tovačov II - Annín 53

Aktuálně volné pozice: vazač / jeřábník     | betonář     | formíř     | zámečník      
obsluha strojů   | elektrikář     | dělník výroby     | mistr výroby     | elektronik 
    strojník    | pracovník recyklačního centra    | pracovník skladu     | kontrolor

inz_Kojetin_190x137.indd   1inz_Kojetin_190x137.indd   1 6. 2. 2023   23:48:426. 2. 2023   23:48:42

INZERCEKOUPÍM PRODÁM

PRONAJMU HLEDÁM
NABÍZÍM

* MěKS Kojetín – Sokolovna, náměstí Republiky 1033
* Informace VIC, Masarykovo náměstí 8

* Knihovna – VIC, Masarykovo náměstí 8
* Potraviny Dobrůtky od Verunky, Tyršova 1393, Kojetín
* Potraviny DOLABUŽ, Masarykovo náměstí 54, Kojetín

* Ivana Krejčiříková, Kovalovice 45
od 10. na www.mekskojetin.cz/kojetinsky-zpravodaj

PRODEJNÍ MÍSTA KOJETÍNSKÉHO ZPRAVODAJE V KOJETÍNĚ
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VZPOMÍNKY
Dne 11. srpna 2023 jsme vzpomenuli na 20. smutné výročí, 

kdy nás opustil drahý a milovaný tatínek, dědeček

pan Oldřich Podaný z Kojetína
Smutná vzpomínka přijde každou chvíli, chybíš nám tatínku milý.

Čas neúprosně letí a v srdci bolest zůstává, slzy Tě neprobudí a domov prázdný zůstává.
Prázdné zůstalo místo mezi námi, nikdo a nic Tě nenahradí. 

Tvůj hlas se ztratil, Tvůj úsměv vítr vzal a nám jen vzpomínky a bolest zanechal.

S láskou vzpomínají dcera Šárka s manželem, vnuk Lukáš s manželkou,
vnučka Denisa s manželem a pravnoučátka Dominiček, Karolínka a Eliška.

V sobotu 8. července 2023 nás navždy opustil ve věku 85 let

pan Mgr. Jaroslav Prášil
Jarda byl s námi od počátků Hanácké kojetínské desítky v roce 2013. Pomáhal hlavně

jako rozhodčí a časoměřič při běhu dětí. Při běhu dospělých působil ve funkci
jako hlavní rozhodčí. Ale hlavně rozdával pohodu a zkušenosti.

Děti – to byla jeho doména, neboť v Kojetíně to byla nejen sportovní, ale hlavně učitelská 
legenda. Jako učitel tělocviku vedl děti ke sportu a zdravému pohybu

dle hesla: „V zdravém těle, zdravý duch“.
Zajímal se aktivně o dění kolem sebe. Jedno volební období po roce 1994 se zapojil

do komunální politiky jako místostarosta. Pracoval i v komisi životního prostředí.
V důchodu vypomáhal jako plavčík na místním koupališti.

Jarda byl stále v pohybu a jako správný sportovec tělem i duší jezdil všude na kole.
Proto se těžko věří tomu, že už mezi námi není. Nezbývá než takto poděkovat za všechno, 

čím nás obohatil svou vzácnou lidskou povahou, ochotou pomoci a poradit.
Bude nám chybět a budeme na Jardu Prášila vzpomínat jen v dobrém.

Za pořadatele běhu a občany Kojetína Jaroslav Bělka 

POSLEDNÍ ROZLOUČENÍ A PODĚKOVÁNÍ

V úterý 15. srpna 2023 nás navždy opustil
milovník historie, sběratel, kameraman a fotograf, vlastenec

pan František Riegl
Celý svůj život zasvětil předávání informací z našich i světových dějin,

především mladé generaci. Úzce spolupracoval také s Městským kulturním střediskem
Kojetín, pro které připravil více jak desítku zajímavých výstav zaměřených na vývoj historie

ve 20. století, kulturu, sport a další zajímavá témata.
Kdo jste jej znali, věnujte mu společně s námi tichou vzpomínku... MěKS Kojetín

„To, že čas rány hojí, je jen zdání…stále je v srdci bolest a vzpomínání“

Dne 1. července 2023 uplynulo deset smutných roků, co nás opustil
pan Jaroslav Zapletal (Karoš)

a 16. července za tři roky i jeho manželka
paní Marie Zapletalová

S láskou a úctou stále vzpomínají dcery Marie a Naďa s rodinami,
vnuci, pravnuci, sestra Anička, sousedi a známí..    Nikdy nezapomeneme!

Očím ses ztratil, v srdci zůstaneš navždy.

Dne 30. září 2023 by se dožil 80 let

pan Jan Vrba z Kovalovic
S láskou vzpomíná manželka s rodinou a ostatní příbuzenstvo.
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Dne 11. zaří 2023 oslaví své 96. narozeniny

pan Ladislav Vysloužil
K tomuto krásnému životnímu jubileu mu ze srdce přejeme hlavně

pevné zdraví, mnoho šťastných chvil s rodinou, životní elán a humor. 

S poděkováním za vše, s úctou a láskou dcera Danuše, syn Ladislav,
vnoučata Alena, Lenka, Ladislav a Petr s rodinami, pravnoučata Anežka, Lilianka, 

Barča, Ladíček, Jiříček a Honzíček, bratr Miloš s rodinou. 

BLAHOPŘÁNÍ

HRŮZOSTRAŠNÉ SKLEPENÍ BYLO ROZŠÍŘENO
O DALŠÍ STRAŠIDELNÉ PROSTORY
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NOVÍ OBČÁNCI MĚSTA KOJETÍNA

Rozálie Eliášová

Blahopřejeme!          Foto: Jana Večeřová

Josef Grygar

Ondřej Staněk Linda Káňová

Eduard Krčmař


